
Acta del Ple

Identificació de la sessió

Sessió: PLE ORDINARI DEL DIA 18 DE MARÇ DE 2021
Ens: Ajuntament de Riudoms

PleÒrgan: 
OrdinàriaCaràcter: 

Sergi Pedret LlauradoPresident/a: 
Alexandra Rodríguez JiménezSecretari/ària: 

18 de març de 2021Dia: 
19:04Hora d'inici: 

21:21Hora de finalització: 
Sessió telemàticaLloc: 

Assistents:

Sra. Núria Mas Folch (JUNTS)
Sra. Inmaculada Beatriz Parra Hipólito (JUNTS)
Sra. Judit Albesa Fontgivell (JUNTS)
Sr. Jordi Domingo Ferré (JUNTS)
Sr. Josep M. Bages Virgili (JUNTS)
Sra. Verònica Torres Ferrant (JUNTS)
Sr. Ricard Gili Ferré (ERC-AM)
Sra. Carme Cros Garrido (ERC-AM)
Sra. Maria Teresa Basora Gallisà (ERC-AM)
Sr. Arnau Salvat López (ERC-AM)
Sr. Enric Jódar Ciurana (CUP-AMUNT)
Sr. Jose Manuel Hernández Pérez (PSC-CP)

El Sr. Alcalde inicia la sessió dient: «Comencem aquesta sessió plenària del ple ordinari de l’
Ajuntament de Riudoms d’avui 18 de març de 2021. Molt bona tarda a totes i tots. I deixeu-me
que comenci aquesta sessió plenària donant la benvinguda, i que així consti en acta, a l’
Alexandra com a secretària de l’Ajuntament de Riudoms, des del dimarts dia 16 de març. Aquí
crec que parlo en nom de tots els regidors i regidores presents en el plenari, que li donem la
benvinguda i que també li desitgem, doncs, tots els encerts per treballar per al nostre municipi,
per al nostre Ajuntament. I feta, doncs, aquesta benvinguda, comencem amb l’ordre del dia del
ple d’avui. Veureu que a l’ordre del dia hi ha una sèrie d’actes de sessions plenàries d’actes
anteriors que s’havien d’aprovar, en aquest cas són quatre. Si us sembla les comprovarem una
a una, només recordant també que, com que estem tots presents els regidors amb la càmera
connectada, tornem a la votació de tots i cadascun de nosaltres amb mà alçada».

ACORDS
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LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR QUE VA
 TENIR LLOC EL DIA 19 DE NOVEMBRE DE 2020

PLE ORDINARI DEL DIA 19 DE NOVEMBRE DE 20201. 

El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Anem a aprovar la primera acta pendent d’aprovació, que
és el ple ordinari del dia 19 de novembre de 2020. No sé si hi ha alguna esmena a l’acta o
algun comentari ? si hi és, directament us dono la paraula i si no hi és, doncs, comencem la
votació d’aquest primer punt de l’ordre del dia d’avui, que és l’aprovació de l’acta de la sessió
plenària ordinària del 19 de novembre de 2020».

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 19 de novembre  de 2020, se n'omet la lectura i s'acorda, per unanimitat dels presents,
aprovar el contingut de l'acta.
 

LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR QUE VA
 TENIR LLOC EL DIA 11 DE DESEMBRE DE 2020

PLE EXTRAORDINARI DEL DIA 11 DE DESEMBRE DE 20202. 

El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Anem al punt número dos que és l’aprovació de l’acta de
la sessió plenària extraordinària, que va tenir lloc l’11 de desembre de 2020 i, essent tots els
regidors i regidores també presents en aquella acta, no sé si hi ha alguna esmena o algun
comentari, sinó el passem a votació».

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 11  de desembre de 2020, se n'omet la lectura i s'acorda, per unanimitat dels pesents,
aprovar el contingut de l'acta.
 

LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR QUE VA
 TENIR LLOC EL DIA 29 DE DESEMBRE DE 2020

PLE EXTRAORDINARI DEL DIA 29 DE DESEMBRE DE 20203. 

El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Anem al tercer punt de l’ordre del dia que és l’acta de la
sessió extraordinària del dia 29 de desembre de 2020, on segons acta, també hi érem tots. No
sé si hi ha alguna esmena o algun aclariment, sinó passarem a votació».
 
El Sr. Jordi Domingo portaveu del grup municipal de Junts per Riudoms, intervé i manifesta el
següent: «Hi ha una esmena, que jo ho he traslladat, perquè és un error d’una xifra... Sembla
que consta, en una intervenció, que és disset milions el pressupost de l’Ajuntament, ha posat
set milions i escaig, crec que només és aquest, ho he passat avui a secretaria i suposo que no
ha donat temps a traslladar-ho».
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El Sr. Alcalde manifesta: «Entenc que tots els presents estem d’acord en què el pressupost de l’
Ajuntament de Riudoms és de set milions i no de disset milions que, per tant, acceptem l’
esmena i anem a votació de l’acta de la sessió extraordinària del 29 de desembre de 2020,
incorporant aquesta esmena, que ens feia constar el regidor d’Hisenda Jordi Domingo. Si no hi
ha cap altre aclariment, passem a votació incorporant aquesta esmena».

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 29 de desembre de 2020, se n'omet la lectura. Es fa constar la següent esmena:
 
- en la pàgina 11, segon paràgraf, on consta: "Passem d'un pressupost de 7.340.000 euros el
2020 a uns 17.640.000 euros ...", ha de dir:  "Passem d'un pressupost de 7.340.000 euros el
2020 a uns  ..."7.640.000 euros
 
L’Alcalde porta l'esmena a votació, la qual és aprovada per unanimitat. Pel que fa a la resta del
contingut de l’acta, s’aprova per unanimitat dels presents.

LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR QUE VA
 TENIR LLOC EL DIA 20 DE GENER DE 2021

PLE EXTRAORDINARI I URGENT DEL DIA 20 DE GENER DE 20214. 

El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Anem ara al quart punt de l’ordre del dia i l’aprovació de la
última acta, en aquest cas de la sessió extraordinària i urgent, celebrada el passat 20 de gener
de 2021. En aquella sessió extraordinària excusava la seva assistència la regidora Núria Mas,
la regidora Judit Albesa, el regidor Josep Maria Bages i el regidor José Manuel Hernández.
Anem a votació, no sé si hi ha alguna esmena, algun aclariment, si no el passarem a votació».

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 20 de gener de 2021, se n'omet la lectura i s'acorda, amb l'abstenció dels Srs. Núria Mas,
Judit Albesa, Josep M. Bages i José Manuel Hernández, perquè no hi van assistir; i amb el vot
a favor dels Srs. Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Ricard Gili, Carme
Cros, Maria Teresa Basora, Arnau Salvat, Enric Jódar i l'Alcalde-President, aprovar el contingut
de l'acta.
 
El Sr. Alcalde fa la següent explicació en relació amb aquesta sessió plenària: «Recordar, per
qui ens estigui veient, que és la sessió plenària de constitució de meses i que és habitual que hi
hagi algun regidor que s’abstingui en aquests plens, per tant, que no és estrany que hi hagués
tanta gent que s’excusés».

LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR QUE VA
 TENIR LLOC EL DIA 21 DE GENER DE 2021

PLE ORDINARI DEL DIA 21 DE GENER DE 20215. 
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El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Queda una aprovació, que és la sessió ordinària del ple
de l’Ajuntament de Riudoms del dia 21 de gener de 2021. No sé si hi ha alguna esmena, algun
aclariment? Perfecte, per tant, passem, doncs a votació d’aquesta sessió».

Per disposar tots els presents d'una fotocòpia de l'esborrany de l'acta de la sessió plenària del
dia 21 de gener de 2021, se n'omet la lectura i s'acorda, per unanimitat, aprovar el contingut de
l'acta.

 INFORME DE PRESIDÈNCIA

INFORME DE PRESIDÈNCIA6. 

El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Un cop aprovades totes les actes pendents, ja anem, com
és habitual, a l’informe de presidència, fet pel president d’aquest plenari.
 
Com tots vosaltres ja sabeu, aquesta darrera setmana, com a Ajuntament de Riudoms, hem
signat un conveni amb l’Agència d’Habitatge de Catalunya i és per això, que avui m’agradaria
compartir el camí que ens ha portat fins aquí, que ens ha portat la signatura d’aquest conveni
amb l’Agència d’Habitatge de Catalunya, un camí que durant el seu recorregut ens ha portat a
explorar diferents opcions amb l’objectiu de trobar la millor solució a les famílies amb
vulnerabilitat residencial en el nostre municipi. Fa més d’un any, pràcticament a l’inici de la
legislatura, el govern vam marcar-nos l’objectiu de fer camí en qüestions de polítiques d’
habitatge, sota l’àrea estratègica d’acompanyament a les persones, tal i com ho tenim definit, i
tots ho coneixeu amb el nostre pla de mandat que està publicat a la web. Després de les
consultes pertinents en l’àrea d’habitatge del Consell Comarcal del Baix camp que és la
primera porta on vam anar a trucar, ja fa forces mesos, doncs, vam iniciar contactes amb
diverses entitats i institucions amb la voluntat de trobar la manera més adequada per poder
oferir habitatge social a Riudoms, per cobrir les necessitats que sorgissin al nostre municipi.
Així doncs, vam establir contacte amb diferents cooperatives d’habitatge, amb els ens
propietaris d’edificis de pisos buits a Riudoms, també amb entitats socials com Càritas
Tarragona, a través de Càritas Riudoms, amb els propis serveis socials del Servei Comarcal
del Baix Camp, així com també amb l’Agència de l’Habitatge de Catalunya. Després de mesos
de reunions i d’anar estirant el fil per diferents camins oberts, i un cop analitzades totes les
possibilitats, tot i no ser incompatibles entre elles, de moment l’opció viable, que s’ajusta més a
les necessitats del nostre municipi, els recursos dels quals disposem i que permeten les
competències municipals en temes d’habitatge social, és l’opció que ens ha ofert l’Agència de l’
Habitatge de Catalunya a través de la signatura d’aquest conveni. Aquesta opció, que era
impossible fa un temps, cal remarcar també, que ara és possible, després de la modificació de
les condicions que han de complir els municipis per tal de poder-s’hi adherir. És per això que en
els darrers dies hem signat aquest conveni, un conveni marc amb l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya, a partir del qual s’obre un ventall de possibilitats per poder adquirir, per compra
directa, alguns immobles per destinar-los a habitatge social, segons les necessitats que
sorgeixin al nostre poble. Aquesta compra, tot i quan es doni el cas seria realitzada per l’
Ajuntament de Riudoms, també el que marca el conveni és que, aquesta adquisició, vindria
finançada per part del Institut Català de Finances. És aquí, doncs, on després dels retards
ocasionats també per les limitacions motivades per la pandèmia, cal tenir present que fa molts
mesos que estem treballant en aquest sentit, però que les administracions, doncs, totes ens
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hem vist relentitzades amb molts dels passos que hem volgut seguir, doncs, en aquests últims
mesos. Doncs ara posem en marxa una iniciativa que anirem treballant de forma continuada i
amb la màxima agilitat possible per poder donar resposta a les necessitats que tingui el nostre
poble, Riudoms, en temes d’habitatge social. I com que aquesta signatura l’hem fet doncs,
aquesta setmana, doncs creiem oportú que avui, en la primera sessió plenària després d’
aquesta signatura, fos el tema exposat per la presidència d’aquest ple».

 DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DICTADES PER L'ALCALDIA

DACIÓ DE COMPTE DELS DECRETS DE LA PRESIDÈNCIA DEL NÚM. 24 AL NÚM. 1647. 
DE 2021

El Sr. Alcalde explica el següent: «Es dóna compte de les resolucions dictades per l’alcaldia.
Tots els regidors i regidores d’aquest plenari hauríeu d’haver rebut tots els continguts d’aquests
decrets d’alcaldia que van del 24 al 164 del 2021. No sé si hi ha algun comentari, pel que fa
comentaris tècnics d’aquests decrets, si no, si hi hagués alguna pregunta, la podem fer en el
torn de preguntes».
 
A continuació el Sr. Alcalde dóna la paraula als portaveus dels diferents grups municipals, i no
havent-hi cap intervenció per part dels regidors, es passa a donar compte al Ple.

 
Es dóna compte, en compliment de l'article 42 del Reglament d'organització, funcionament i
règim jurídic de les corporacions locals, aprovat per Reial Decret 2568/1986 de 28 de
novembre, de les resolucions de la Presidència/Alcaldia, del núm. 24 al núm. 164 de 2021, amb
un total de 141.

Resum per unitats
16 Àrea de Serveis Interns

2 Intervenció

12 Tresoreria

35 Àrea Secretaria

3 Assistència jurídica

3 Recursos Humans

8 Contractació

12 Obres, Urbanismes i Activitats

3 Àrea intervenció

2 Intervenció en activitats

40 Àrea tresoreria

1 Àrea de Serveis al Territori

1 Secretaria

3 Subvencions

Detall dels Decrets
Núm.
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decret Data Unitat Assumpte

2021-
0000024

15 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'PLE ORDINARI DEL DIA 21 DE GENER DE 2021'

2021-
0000025

15 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de concessió de la targeta d'aparcament individual per a persones
amb discapacitat, com a titular conductor

2021-
0000026

19 de
gener
d e
2021

Contractació
Inici de l’expedient de contractació del servei de coordinació de Seguretat i
Salut de l’execució de les obres que es portaran a terme durant els anys 2021-
2022 per part de l’Ajuntament de Riudoms.

2021-
0000027

19 de
gener
d e
2021

Secretaria
Aprovació de la constitució de la borsa de treball per fer front a necessitats de
personal amb categoria d'administratiu/va en les diferents àrees de
l'Ajuntament de Riudoms, com a funcionaris interins.

2021-
0000028

19 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Aprovació de la relació provisional d’aspirants admesos i exclosos en la
convocatòria que té per objecte proveir, com a funcionari interí, la plaça de
secretari/a categoria d'entrada, i formació de borsa de treball.

2021-
0000029

19 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'PLE EXTRAORDINAR I URGENT DEL DIA 20 DE GENER
DE 2021'

2021-
0000030

21 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Recurs contra la liquidació núm. 165/2020, emesa en concepte de taxa per
l'ocupació via pública amb grua elevadora i reserva durant 1 mes, c/ Sant
Bonifaci

2021-
0000031

21 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Atogament llicència ocupació temporal via pública el 24.1.2021 a l'entitat
Avespats Riudoms.

2021-
0000032

21 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'COMISSIÓ INFORMATIVA D'URBANISME, OBRES I
ACTIVITATS DEL DIA 25 DE GENER DE 2021'

2021-
0000033

22 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de recàlcul dels rebuts del 3r i 4t trimestre de 2019 del servei situat
al c/ Major, 34, pb-3 per causa de fuita

2021-
0000034

22 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de recàlcul del rebut aigua 4t trimestre 2019 del servei situat al c/ de
Sant Tomàs, 1 per causa de fuita

2021-
0000035

25 de
gener
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 001/2021

2021-
0000036

25 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de revisió del rebut d'aigua del 3r trimestre 2019 del servei situat al
c/ Llebeig, 2, per causa de fuita

2021-
26 de
gener À r e a Sol·licitud de renovació de targeta d'aparcament per a persones amb

Transcripció de l'acta número 2021-0000003 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Alexandra Rodríguez Jiménez - DNI *** (SIG), Sergi
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0000037 d e
2021

Secretaria discapacitat, com a titular no conductor

2021-
0000038

26 de
gener
d e
2021

Subvencions
Sol·licitud de subvenció a la Diputació de Tarragona, i justificació, dins el
Programa d’ajuts per al funcionament llars d’infants públiques de titularitat
municipal i primer cicle d’educació infantil en escoles rurals, curs 2019-2020.

2021-
0000039

26 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Llicència d’ús privatiu o ocupació temporal del domini públic d'espais de l’
equipament de la Casa de Cultura al Centre d'Estudis Riudomencs Arnau de
Palomar (CERAP)

2021-
0000040

26 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Atorgament de la concessió dels drets funeraris sobre el nínxol núm. 4162 del
cementiri municipal

2021-
0000041

27 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Designació de representants de l’Administració per a les Eleccions al
Parlament de Catalunya del dia 14 de febrer de 2021

2021-
0000042

27 de
gener
d e
2021

Recursos
Humans

Aprovació serveis extraordinaris inclosos a la nòmina del mes de gener 2021

2021-
0000043

27 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN DEL DIA 1 DE FEBRER DE 2021'

2021-
0000044

27 de
gener
d e
2021

Recursos
Humans

Complement de productivitat mes de gener integrants Servei de Vigilants

2021-
0000045

27 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de concessió de la targeta d'aparcament per a persones amb
discapacitat, com a titular no conductor

2021-
0000046

28 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Actualització de la Fitxa de subscriptor al Consorci AOC

2021-
0000047

28 de
gener
d e
2021

À r e a
Secretaria

Aprovació de les liquidacions en concepte d'ajuts del servei de menjador
escolar al Consell Comarcal Baix Camp.

2021-
0000048

28 de
gener
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Aprovació nòmina de retribucions del personal de l’Ajuntament i assistències
dels regidors corresponents al mes de gener de 2021 i assegurances socials.

2021-
0000049

28 de
gener
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Ordenació pagament nòmina de retribucions del personal de l’Ajuntament i
assistències dels regidors corresponents al mes de gener de 2021 i
assegurances socials

2021-
0000050

28 de
gener
d e
2021

Recursos
Humans

Aprovació dietes assistència membres tribunal convocatòria borsa de treball
places d'administratiu/va en règim de funcionari interí.

28 de Declaració resum anual de volums utilitzats per part de l'Ajuntament de
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2021-
0000051

gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Riudoms com a entitat subministradora al municipi de Riudoms, subjecte
passiu contribuent, i autoliquidació de l'import del cànon per a usos industrials
d'aigua destinada a l'abastament a tercers que correspon a l'any 2020

2021-
0000052

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Aprovació del padró de la taxa per la prestació del servei de la Llar d'Infants
que correspon al mes de novembre de 2020 per incorporació posterior a l'inici
de mes.

2021-
0000053

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Reclamació en relació als rebuts de subministrament d'aigua del 2n i 3r
trimestre 2019 del c/ Freixe, per manca lectura en el 2n Tr i acumulació de
volum facturat en el 3r TR.

2021-
0000054

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de recàlcul del rebut d'aigua del 3r trimestre de 2019 del c/ Francesc
de Paula i Quintana, al·legant error en la lectura del comptador aplicada

2021-
0000055

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Modificació del padró de la taxa per la prestació del servei de la Llar d'Infants
que correspon al mes de gener de 2021 per incorporació posterior a l'inici del
mes.

2021-
0000056

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de recàlcul del rebut del 2n trimestre 2019 del c/ dels Avellaners, per
causa de fuita

2021-
0000057

29 de
gener
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de modificació titularitat del gual núm. 232, situat al C/ Sant Bonifaci

2021-
0000058

31 de
gener
d e
2021

Assistència
jurídica

Resolució de les al·legacions formulades al decret d'inici d'expedient de
protecció a la legalitat urbanística per suspensió provisional d'obres i usos,
auna finca de Riudoms, i ratificació de l'ordre de la suspensió .

2021-
0000059

1 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 002/2021

2021-
0000060

2 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Incorporació treballador plaça vacant electricista-fontaner amb categoria
d'oficial segona

2021-
0000061

2 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Petició de modificació de jornada

2021-
0000062

2 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Declaració resum anual - COMPLEMENTÀRIA de volums utilitzats per part de
l'Ajuntament de Riudoms com a entitat subministradora al municipi de
Riudoms, subjecte passiu contribuent, i autoliquidació de l'import del cànon per
a usos industrials d'aigua destinada a l'abastament a tercers que correspon a
l'any 2020

2021-
0000063

3 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Aprovació definitiva de la relació d’aspirants admesos i no admesos en la
convocatòria per proveir, com a funcionari interí, la plaça de secretari/a
categoria d'entrada, i formació de borsa de treball.

2021-
0000064

3 de
febrer
d e

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN ORDINÀRIA DEL DIA 8 DE FEBRER
DE 2021'
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2021

2021-
0000065

3 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'COMISSIÓ INFORMATIVA D'URBANISME, OBRES I
ACTIVITATS DEL DIA 8 DE FEBRER DE 2021'

2021-
0000066

4 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 003/2021

2021-
0000067

8 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de revisió del rebut aigua del 2n trimestre 2020, del c/ d'Enric Castro
Casanovas, al·legant excés volum facturat per error lectura

2021-
0000068

8 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 004/2021

2021-
0000069

8 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Pagament a justificar núm. 002/2021

2021-
0000070

8 de
febrer
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Llicència urbanística per a modificar una vorera

2021-
0000071

8 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Rependre les classes presencials de l'Escola de Municipal de Música de
Riudoms i tornar a girar quotes a l'alumnat d'acord amb la Resolució
RESOLUCIÓ SLT/275/2021, de 5 de febrer, per la qual es prorroguen i es
modifiquen les mesures en matèria de salut pública per a la contenció del brot
epidèmic de la pandèmia de COVID-19 al territori de Catalunya.

2021-
0000072

8 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de fraccionament en el pagament de la liquidació núm. 28/2020
emesa en concepte de Taxa per canvi de titular de l'activitat situada el c/ Major 

2021-
0000073

9 de
febrer
d e
2021

Subvencions
Sol·licitud de subvenció, en espècie, al Departament de Cultura de la
Generalitat de Catalunya per a l’adquisició de novetats editorials en català
destinades a les biblioteques públiques.

2021-
0000074

9 de
febrer
d e
2021

Contractació
Inici de l'expedient de la contractació del servei de transcripció de les actes i
d'altres documents de l'Ajuntament

2021-
0000075

10 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN LOCAL DEL DIA 15 DE FEBRER DE
2021'

2021-
0000076

10 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de compensació del deute en concepte taxa ovp, liquidació 165
/2020, amb la devolució fiança obres exp.- 1511/2019

2021-
0000077

10 de
febrer
d e
2021

Intervenció 1r. Expedient Modificació de crèdits Pressupost Ajuntament 2021

11 de
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2021-
0000078

febrer
d e
2021

À r e a
intervenció

1r. Expedient Modificació de crèdits Pressupost Ajuntament 2021

2021-
0000079

11 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en les taxes ABC per a famílies nombroses del servei
situat al c/ Salvador Espriu

2021-
0000080

11 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en les taxes d'aigua, brossa i clavegueram per a
famílies nombroses del servei situat a l'av. de Francesc Macià

2021-
0000081

12 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Subministrament materials de protecció COVID-19 eleccions el 14 de febrer
2021

2021-
0000082

12 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Subministrament materials Covid-19 per a les eleccions del 14 de febrer de
2021: Autotestos antígens COVID pel personal municipal

2021-
0000083

15 de
febrer
d e
2021

Assistència
jurídica

Aprovació prèvia del projecte d'actuació específica per la rehabilitació de la
masia existent per adequar-la com a hotel caní i habitatge, amb edificacions
complementàries, ubicada al polígon 24, parcel·la 9, del terme municipal 

2021-
0000084

15 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Nomenament de funcionari interí per ocupar la plaça d’administratiu/va amb
codi 1000005

2021-
0000085

15 de
febrer
d e
2021

À r e a
intervenció

Incorporació de crèdits a compte de l'exercici de 2020

2021-
0000086

16 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en les taxes d'aigua, brossa i clavegueram per a
famílies nombroses pel servei situat a l'av. de Catalunya

2021-
0000087

16 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en la taxa de gestió de residus per a famílies
nombroses de l'habitatge situat al pol. 35, parc. 57

2021-
0000088

16 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació per a persones amb discapacitat => 65% del servei
situat al c/ Major

2021-
0000089

16 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en la taxa d'aigua per a persones amb discapacitat pel
servei situat al c/ Muralla de la Font Nova

2021-
0000090

17 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de bonificació en la taxa d'aigua per a persones amb discapacitat pel
servei situat al c/ Garbí

2021-
0000091

17 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Pagament a justificar núm. 003/2021
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2021-
0000092

17 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de targeta d'aparcament provisional per a persones amb discapacitat

2021-
0000093

17 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'COMISSIÓ INFORMATIVA D'URBANISME, OBRES I
ACTIVITATS DEL DIA 22 DE FEBRER DE 2021'

2021-
0000094

17 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Reconeixement de complement retributiu temporal, atès el nomenament per
part de la Direcció General d’Administració Local com a Secretària Accidental.

2021-
0000095

17 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN LOCAL DEL DIA 22 DE FEBRER'

2021-
0000096

17 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Autorització assistència per a la realització d'un curs de català

2021-
0000097

17 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Aprovació del padró de la taxa per la prestació del servei de la llar d'Infants
que correspon al mes de febrer de 2021.

2021-
0000098

18 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 005/2021

2021-
0000099

19 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Servei Taller Enigmes Virtuals en el marc activitats Riudoms Jove hivern 2020
/2021

2021-
0000100

19 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Contracte de manteniment a l’empresa ACTICLIC ENGINYERIA S.C.PROF,
per la contractació del Servei a Internet a través de la pàgina web www.acticlic.
cat, per l’any 2021.

2021-
0000101

19 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Prima pòlissa any 2021 pel personal funcionari

2021-
0000102

19 de
febrer
d e
2021

Contractació
Adjudicació del contracte de les obres d'adequació de les instal·lacions
elèctriques municipals sotmeses a inspecció

2021-
0000103

19 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Aprovació part empresa despesa farmacèutica personal funcionari integrat.

2021-
0000104

19 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Incorporació plus dedicació especial

2021-
0000105

19 de
febrer
d e

Àrea de
Serveis Reconeixement de serveis prestats a efectes d'antiguitat

Transcripció de l'acta número 2021-0000003 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Alexandra Rodríguez Jiménez - DNI *** (SIG), Sergi
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2021 Interns

2021-
0000106

19 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Compensació d'ofici del deute en executiva de l'expedient núm. 2019/80551-
EXE (tramitat per BASE) amb la concessió de la devolució de les fiances
d'obres de l'exp. 326/2018-URB

2021-
0000107

19 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Subministrament de berenars pel dia de Dijous Gras per les escoles i la Llar
d'Infants

2021-
0000108

23 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Complement de productivitat mes de febrer integrants Servei de Vigilants

2021-
0000109

23 de
febrer
d e
2021

Contractació
Prorrogar contracte del servei per al desenvolupament i execució del Pla Local
de Joventut de l’Ajuntament de Riudoms

2021-
0000110

23 de
febrer
d e
2021

Contractació
Adjudicació del contracte mixt de servei subministrament del vehicle per als
guàrdies, en règim de rènting, mitjançant Acord Marc de sostenibilitat de l'ACM

2021-
0000111

23 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Nomenament funcionari interí per ocupar la plaça de secretaria categoria d’
entrada de l’Ajuntament de Riudoms

2021-
0000112

24 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Aprovació serveis extraordinaris inclosos a la nòmina del mes de febrer 2021

2021-
0000113

24 de
febrer
d e
2021

Tresoreria Pagament a justificar núm. 004/2021

2021-
0000114

25 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Aprovació nòmina de retribucions del personal de l’Ajuntament i assistències
dels regidors corresponents al mes de febrer de 2021 i assegurances socials.

2021-
0000115

25 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Canvi d'ofici del titular del padró brossa disseminats del servei situat al Camí
del Roquís (Pol.03 – Parc.36)

2021-
0000116

25 de
febrer
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Ordenació pagament nòmina de retribucions del personal de l’Ajuntament i
assistències dels regidors corresponents al mes de febrer de 2021 i
assegurances socials.

2021-
0000117

25 de
febrer
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN LOCAL DEL DIA 1 DE MARÇ DE 2021'

2021-
0000118

25 de
febrer
d e
2021

Contractació
Adhesió a l'Acord marc de mediació i de danys i edificis d'instal·lacions
municipals

2021-
26 de
febrer À r e a Subministrament test antígens per cribatge personal després eleccions del 14
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0000119 d e
2021

Secretaria de febrer de 2021

2021-
0000120

26 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de renovació de la targeta d'aparcament per a persones amb
discapacitat, com a titular no conductor

2021-
0000121

26 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de llicència de gual situat a la plaça del Portal de Ponent

2021-
0000122

26 de
febrer
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud de llicència per gual a la raval de Sant Francesc

2021-
0000123

1 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Canvi d'ofici del titular del padró brossa disseminats del servei situat al Camí
dels Molins Nous (Pol.33 - Parc.39)

2021-
0000124

2 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Devolució fiança

2021-
0000125

2 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Pagament de la fiança d'obres

2021-
0000126

2 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Devolució de fiança

2021-
0000127

2 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Acte commemoratiu Dia de la Dona 08/03/2021

2021-
0000128

2 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Aprovació de les liquidacions en concepte d'ajuts del servei de menjador
escolar al Consell Comarcal Baix Camp.

2021-
0000129

2 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Devolució fiança

2021-
0000130

2 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Devolució de fiança

2021-
0000131

3 de
març
d e
2021

Tresoreria PAGAMENT A JUSTIFICAR núm. 005/2021

2021-
0000132

3 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'COMISSIÓ INFORMATIVA D'URBANISME, OBRES,
ACTIVITATS DEL DIA 8 DE MARÇ DE 2021'

3 de

Transcripció de l'acta número 2021-0000003 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Alexandra Rodríguez Jiménez - DNI *** (SIG), Sergi
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2021-
0000133

març
d e
2021

À r e a
intervenció

Aixecament d’objecció de la relació de factures núm. 2/2021

2021-
0000134

3 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Encomana a l'arquitecta municipal la redacció del Projecte bàsic i executiu de
Renovació de la xarxa d’abastament d’aigua potable i la pavimentació dels
carrers Ferrant, Borges del Camp i travessies del barri Ferrant.

2021-
0000135

3 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Encomana a l'arquitecta municipal la redacció del Projecte bàsic i executiu d’
Ampliació de la zona esportiva existent mitjançant la construcció d’una pista de
tennis.

2021-
0000136

3 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN LOCAL ORDINÀRIA DEL DIA 8 DE
MARÇ DE 2021'

2021-
0000137

3 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Aprovació del Pla de seguretat i salut de les obres de millora de les xarxes i la
pavimentació del carrer de les Galanes

2021-
0000138

4 de
març
d e
2021

Tresoreria PAGAMENT A JUSTIFICAR núm. 006/2021

2021-
0000139

4 de
març
d e
2021

Assistència
jurídica

Suspensió de l’ordre de restauració de la resolució de l’alcaldia 2020-0001055,
18 de setembre, que ratificava la suspensió de les obres i requeria de
legalització en relació a la construcció de la nau situada en sòl no urbanitzable

2021-
0000140

5 de
març
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 006/2021

2021-
0000141

5 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Aprovació del padró de la taxa per la prestació del servei de la llar d'Infants
que correspon al mes de març de 2021.

2021-
0000142

8 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Conformitat a la certificació d'ingressos bruts (TOVP 1,5%) obtinguts a
Riudoms durant el 2020 per la societat ENERGÍA XXI COMERCIALIZADORA
DE REFERENCIA, SLU, procedents de la facturació per subministraments de
gas.

2021-
0000143

8 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Ocupació via pública

2021-
0000144

8 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Conformitat a la certificació d'ingressos bruts (TOVP 1,5%) obtinguts a
Riudoms durant el 2020 per la societat ENERGÍA XXI COMERCIALIZADORA
DE REFERENCIA, SLU, procedents de la facturació per subministraments
d'energia elèctrica.

2021-
0000145

8 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Conformitat a la certificació d'ingressos bruts (TOVP 1,5%) obtinguts a
Riudoms durant el 2020 per la societat ENDESA ENERGÍA, SAU, procedents
de la facturació per subministraments de gas

2021-
0000146

8 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Conformitat a la certificació d'ingressos bruts (TOVP 1,5%) obtinguts a
Riudoms durant el 2020 per la societat EDISTRIBUCIÓN REDES DIGITALES,
SLU, procedents de la facturació per subministraments d'energia elèctrica.
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2021-
0000147

8 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Conformitat a la certificació d'ingressos bruts (TOVP 1,5%) obtinguts a
Riudoms durant el 2020 per la societat ENDESA ENERGÍA, SAU, procedents
de la facturació per subministraments d'energia elèctrica.

2021-
0000148

8 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Sol·licitud de llicència de legalització

2021-
0000149

9 de
març
d e
2021

Tresoreria Relació ordenació pagaments núm. 007/2021

2021-
0000150

9 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud per part de BASE de baixa i nova liquidació dels rebuts d'aigua i
brossa per titular erroni del servei situat al c/ Major

2021-
0000151

10 de
març
d e
2021

À r e a
tresoreria

Sol·licitud revisió rebuts aigua 1r, 2n i 3r TR 2020 del c/ Llevant per manca
aplicació lectura 1r TR i per causa de fuita

2021-
0000152

11 de
març
d e
2021

À r e a
Secretaria

Convocatòria de 'JUNTA DE GOVERN DEL DIA 15 DE MARÇ DE 2021'

2021-
0000153

11 de
març
d e
2021

Subvencions
Sol·licitud de subvenció a la Generalitat de Catalunya, dins la convocatòria per
a l’adquisició de llibres i diaris destinats a les biblioteques públiques.

2021-
0000154

11 de
març
d e
2021

Contractació
Adjudicació dels lots que formen part del contracte de les obres de millora de
les xarxes i la pavimentació del carrer de les Galanes

2021-
0000155

11 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Correcció d’errades materials

2021-
0000156

11 de
març
d e
2021

Contractació
Inici de l’expedient de contractació del servei de consultoria per a la
implementació del Pla de Dinamització del Comerç Local i del Pla de
Dinamització i Competitivitat Turística de l’Ajuntament de Riudoms.

2021-
0000157

15 de
març
d e
2021

Intervenció
en activitats

Canvi de titularitat de la llicència d'obres per la construcció d'un edifici
plurifamiliar destinat a aparcaments, dos locals comercials i vuit habitatges,
situat a la plaça del Porta del Ponent, número 4, i al carrer sant Vicenç,
número 13

2021-
0000158

15 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Canvi de titularitat de la llicència d'obres per la construcció d'un habitatge
unifamiliar aïllat, situat al carrer de la Gebra, número 7, de Riudoms

2021-
0000159

15 de
març
d e
2021

Àrea de
Serveis al
Territori

Requeriment d'esmena declaració responsables obertura establiments innocus

2021-
0000160

15 de
març
d e

Intervenció
en activitats

Aprovació del Pla de seguretat i salut de les obres de millora de les xarxes i la
pavimentació del carrer de les Galanes (tram I i II), i adjudicades a l'empresa
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2021 Catalana d'Obres del Penedès SA

2021-
0000161

15 de
març
d e
2021

Obres,
Urbanismes
i Activitats

Donar-se per assabentat de la comunicació del final d'obres de l'habitatge
unifamiliar aïllat situat al carrer de la Pluja de Riudoms

2021-
0000162

15 de
març
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Ampliació jornada de treball personal llar d'infants

2021-
0000163

15 de
març
d e
2021

Intervenció Pla Pressupostari a mig termini 2022 - 2024

2021-
0000164

15 de
març
d e
2021

Àrea de
Serveis
Interns

Aprovació dietes assistència i quilometratge membres tribunal convocatòria
borsa de treball places de secretari/ària en règim de funcionari interí.

       

 
El Ple de l'Ajuntament en queda assabentat.

DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DE L'EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRESSUPOST DE
 LES ENTITATS LOCALS DEL 4t TRIMESTRE DE 2020

DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DE L'EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRESSUPOST8. 
DE LES ENTITATS LOCALS DEL 4T TRIMESTRE DE 2020

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, que fa l’explicació d’
aquest punt.
 
El Sr. Jordi Domingo manifesta el següent: «Bé, com ja sabeu, per totes les obligacions de la
llei d’estabilitat pressupostaria, trimestralment s’ha de informar d’una sèrie de paràmetres. En
aquest cas, comencem pel paràmetre que es diu d’estabilitat pressupostaria, que, en aquest
cas, i d’aquest que farem referència ara, són del quart trimestre del dos mil vint. I, en aquest
cas, d’estabilitat pressupostaria tenim una capacitat financera positiva de cinc-cents trenta-vuit
mil set-cents setanta-sis amb dotze euros. Tan mateix també, a l’any dos mil vint i dos mil vint-i-
u es va eximir de fer un control de la regla de la despesa. Es continua informant, tota vegada
que aquest paràmetre, doncs s’informa, però, sense tenir una obligació de compliment d’un
objectiu determinat. En aquest cas concret, tenim que el còmput registrat, per la despesa al
quart trimestre de dos mil vint, estaríem tancant l’any, seria de cinc milions zero noranta-dos mil
dos-cents seixanta-set amb vint-i-nou. Tan mateix, un altre dels paràmetres que s’han de
controlar i s’ha d’informar trimestralment, és del nivell de deute viva al final d’aquest quart
trimestre. En aquest cas, sumant el que seria el deute a curt termini amb el deute a llarg
termini, tancaríem l’any amb tres milions cinc-cents vint mil cinc-cents noranta-sis amb setanta-
cinc de deutes, per tant, tota la informació aquesta, ve a dir, és que complim amb els objectius
que són aplicables per la llei orgànica del dos mil dotze, en quan a estabilitat pressupostària.
Aquest compliment està suspès i que, per tant, la conclusió és que el complim, i no es pot
aprovar tampoc el compliment del regla de la despesa perquè també va quedar suspès. O
sigui, que complim el nivell de deute viu, que estaríem per sota del setanta-cinc per cent. Si hi
ha alguna pregunta, doncs, la contestaré».
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El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula als portaveus dels
diferents grups municipals.

I no havent-hi cap intervenció per part dels regidors, es passa a donar compte al Ple.
 

 
Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament que s’ha comunicat al Ministeri d’Hisenda l’actualització
i les dades d’execució del pressupost i dels estats financers de les entitats que formen part del
sector d’administracions públiques de l’Ajuntament de Riudoms, corresponent al 4t trimestre de
l’exercici de 2020.
 
Així mateix, també es comuniquen les dades corresponents a l’Informe d’avaluació del
compliment d’objectius que contempla la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat
pressupostària i sostenibilitat financera, i que suposen que el pressupost en execució de les
entitats que formen part del sector d’administracions públiques d’aquest Ajuntament, compleix
amb l’objectiu d’estabilitat pressupostària; que no es pot evaluar si la Corporació compleix o no
compleix amb l'objectiu de la Regla de la Despesa de conformitat amb al Llei Orgànica 2
/2012, al suspendre's les regles fiscals per a 2020 i 2021. I que el nivell de deute viu és de
3.520.596,75 euros.
 
Vist tot això, el Ple de l’Ajuntament en queda assabentat.
 

DONAR COMPTE DEL COMPLIMENT DEL PERÍODE MIG DE PAGAMENT A PROVEÏDORS
 DE LES ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES I DE MOROSITAT, DEL 4t TRIMESTRE DE 2020

DONAR COMPTE DEL COMPLIMENT DEL PERÍODE MIG DE PAGAMENT A9. 
PROVEÏDORS DE LES ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES I DE MOROSITAT, DEL 4T
TRIMESTRE DE 2020

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, que fa l’explicació d’
aquest punt.
 
El Sr. Jordi Domingo manifesta el següent: «Com sabeu, les dades del quart trimestre del dos
mil vint, és el consolidat de les quatre entitats que tenim a la nostra corporació, que és l’
Ajuntament, la Fundació Gaudí, Riudoms Gestió i Riudoms Serveis. Cadascuna d’elles té un
període i mig de pagament, i en aquest període i mig de pagament global, estem a setanta-cinc
amb trenta-nou. Si recordeu, hem baixat respecte al que vam donar en el tercer trimestre del
dos mil vint i aquí es comença a reflectir, tot hi que encara no està recollit, els efectes, doncs,
de la ampliació de la pòlissa de crèdit que vam aprovar en el mes de desembre».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula als portaveus dels
diferents grups municipals.

I no havent-hi cap intervenció per part dels regidors, es passa a donar compte al Ple.
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Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament que s’ha comunicat al Ministeri d’Hisenda, les dades del
període mig de pagament a proveïdors de les administracions públiques i de morositat, del 4t
trimestre de 2020, de conformitat amb l’article 4.1 b) de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre,
per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes a la Llei
Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera i de
conformitat amb el que estableix la Disposició Transitòria Única del Reial Decret 635/2014, de
25 de juliol, per la qual es desenvolupa la metodologia del càlcul del període mig de pagament
a proveïdors de les administracions públiques i les condicions i el procediment de retenció de
recursos dels règims de finançament, previstos a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’
estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. El període mig de pagament global a
proveïdors trimestral ha estat de 75,39 dies.
 
Vist tot això, el Ple de l’Ajuntament en queda assabentat.
 

 DONAR COMPTE DEL PLA D'AJUST DEL 4t TRIMESTRE DE 2020

DONAR COMPTE DEL PLA D'AJUST DEL 4T TRIMESTRE DE 202010. 

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, que fa l’explicació d’
aquest punt.
 
El Sr. Jordi Domingo manifesta el següent: «Si, com que ja teníeu a la informació disponible,
doncs, aquest no deixa de ser un altre compliment d’aquells formals que s’ha de fer d’acord
amb la llei, també, que hem acabat de comentar darrerament, la llei orgànica 2/2012 d’
estabilitat pressupostaria i sostenibilitat financera, i una obligació que hi ha que cada trimestre s’
ha de donar compte d’aquest pla. Aquest Pla no recull, en si, més que les despeses i els
ingressos corrents de l’any, i no recull cap mesura perquè quan es va establir, en el seu
moment, a l’any 2012, era per donar compte de l’endeutament que hi havia i la capacitat
financera per poder cancel·lar el que hi havia en aquell moment a 31/12/2011. Això ja es va fer
a primers del 2012 i, per tant, ara és una obligació d’aquelles que va quedar, una obligació
formal però que no té cap implicació per l’Ajuntament. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula als portaveus dels
diferents grups municipals.

I no havent-hi cap intervenció per part dels regidors, es passa a donar compte al Ple.
 

 
Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament que s’ha comunicat, en data 31 de gener de 2021, al
Ministeri d’Hisenda, les dades del seguiment trimestral del Pla d’ajust del 4t trimestre de 2020,
en compliment del que disposen els apartats 4 i 6 de la disposició addicional primera de la Llei
Orgànica 4/2012, de 28 de setembre, per la qual es modifica la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’
abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. S’ha complert amb l’obligació de
remetre l’informe trimestral sobre el compliment dels terminis previstos a la Llei 15/2010, de 5
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de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableix les
mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials, i s’ha complert amb l’
obligació de l’actualització d’informació de la CIR-Local.
 
Vist tot això, el Ple de l’Ajuntament en queda assabentat.
 

 DONAR COMPTE DEL PLA PRESSUPOSTARI A MIG TERMINI 2022-2024

DONAR COMPTE DEL PLA PRESSUPOSTARI A MIG TERMINI 2022-202411. 

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, que fa l’explicació del
Pla pressupostari a mig termini 2022-2024.
 
El Sr. Jordi Domingo manifesta el següent: «Com també va essent habitual abans del dia
quinze de març de cada any, s’ha de fer una projecció de quin serà el futur, diguem-ne, dels
tres anys. Aquí el que es fa és una estimació a partir de la realitat del 2020 i del pressupostat
del 2021, es fa una projecció del que serà la previsió pels anys 2022, 2023 i 2024. En aquest
cas es contemplen unes despeses i uns ingressos semblants, pel que seria, per la part de
ingressos i despeses corrents, a excepció de la part d’inversions i finançament d’aquestes.
Aquestes, es contempla unes inversions a l’any 2022 d’un milió d’euros; de sis-cents setanta-
cinc al 2023 i de set-cents vint-i-cinc al 2024, que estaran finançades una part amb recursos
propis, l’altre en subvencions previstes, certes pel 2022 i previstes pel 2023 i 2024, i
complementar-les amb un finançament d’uns nou-cents mil euros, cinc cents setanta cinc mil i
cinc cents quaranta cinc, això el que ens porta és que partim d’un bon pressupost global de set
milions quatre-cents seixanta-set dos-cents vint-i-vuit al 2022, pel 2023, set milions cent trenta-
sis mil set-cents onze i pel 2024 set milions dos-cents tretze mil set cents seixanta-nou. Com
podeu veure, les quantitats oscil·len una mica però estan molt al voltant dels set milions. En el
quadre posterior el que podem veure, parla de la capacitat financera, capacitat o necessitat
financera i deute viu. Pel que fa la capacitat financera, les necessitats de finançament seria, el
saldo, seria positiu al 2020, negatiu al 2021 tenint en compte que, quan parlem negatiu, és
perquè també hi ha inversions i el 2022, 2023 i 2024 ja són saldos positius, en quan a
finançament. Després, el que també es fa és a veure quin és el compliment de la regla de la
despesa amb les limitacions i amb els condicionants que tenim en aquells moments, i el que
veiem és que el marge de la despesa del 2021 estaria sobrepassat, no compliria, però és un
dels anys que no estem obligats a complir... Si que ja el complim el 2022, 2023 i 2024, essent
positius. Això que ens comporta? Doncs ens comporta que aquest increment ve motivat
fonamentalment, per l’increment de les inversions, i per tant, inversions que venim finançant,
per tant vol dir que se’ns incrementarà el deute viu i d’aquí que, si en aquests moments no
estaríem al voltant del cinquanta-cinc, cinquanta-vuit, doncs passaríem a seixanta-nou al 2021
però, després, tornem a agafar el ratis de seixanta-dos, cinquanta-sis i quaranta-set. Al 2023 i
2024 estaríem amb el ratis similars als que estem en aquest moment. Això ha estat supervisat i
visat per intervenció i ja ha estat enviada aquesta informació al Ministeri d’Hisenda i
Administracions Públiques d’acord amb el que estableix la normativa actual. És un pla que, d’
acord amb les seves disposicions, és fa per decret d’alcaldia i se’n dóna compte el ple, que és
el que estem fent avui».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i afegeix la següent explicació: «És un
document merament tècnic on es projecta el pressupost de l’Ajuntament de Riudoms en els
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propers anys basats en l’execució del pressupost actual. No sé si en aquest sentit, algun
regidor o regidora d’algun dels grups té algun comentari ?».

I no havent-hi cap intervenció per part dels regidors, es passa a donar compte al Ple.
 

Es dóna compte al Ple de l'Ajuntament del Decret de l’Alcaldia núm. 2021-000163, de 15 de
març de 2021, pel qual s’aprova el Pla pressupostari a mig termini pel període 2022-2024, el
text literal del qual és el següent:

"DECRET
 
Pla Pressupostari a mig termini 2022 - 2024

Fets

1. La regidoria d'Hisenda ha informat de la necessitat d’aprovar el pla pressupostari a mig
termini abans del dia 15 de març de l’exercici en curs.

2. L'Alcaldia ha proposat unes previsions d’ingressos i despeses per al període 2022 - 2024 i
ha resol iniciar l’expedient de d’aprovació del pla pressupostari a mig termini així com
encarregar a la Intervenció l’emissió de l’informe corresponent.

3. Consta en l’expedient l’informe d’Intervenció on es conclou:

- El pla pressupostari elaborat per als exercicis 2022-2024 és coherent amb els objectius d’
estabilitat pressupostària, de compliment de la regla de la despesa i del deute públic.
Tanmateix es recorda que per Acord del Consejo de Ministros de 06-10-2020 es varen
suspendre l’aplicació de les regles fiscals per als exercicis 2020 i 2021
- Tanmateix, la valoració de compliment de la regla de la despesa durant el període 2022- 2024
es realitza sota la hipòtesi de què l’execució de despeses s’ajusti a les previsions del pla;
circumstància aquesta sotmesa a decisions dels òrgans de govern i per tant alienes a  aquesta
Intervenció.

Fonaments de dret

- L’article 29 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat pressupostària i sostenibilitat
financera estableix que s’ha d’elaborar un pla pressupostari a mig termini que s'inclourà en el
Programa d'Estabilitat, en què s'emmarcarà l'elaboració dels pressupostos anuals i   a través
del qual es garantirà una programació pressupostària coherent amb els objectius d'estabilitat
pressupostària i de deute públic i de conformitat amb la regla de despesa.
- L’article 6 de l’Ordre HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, pel qual es desenvolupen les obligacions
de subministrament d'informació previstes a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat
pressupostària i sostenibilitat financera, detalla que es remetrà la documentació dels Plans
abans de 15 de març de cada any.
- L'article 4.1 de l'Ordre HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, pel qual es desenvolupen les
obligacions de subministrament d'informació previstes a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril,
d'Estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, disposa determina que la remissió de la
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informació econòmicafinancera corresponent a les corporacions locals correspon a la
Intervenció o unitat que exerceixi les seves funcions.
- L’òrgan competent per l’aprovació de conformitat amb la competència residual de l’article 21.1.
s) de la Llei7/85, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim Local, és l’Alcalde.
- L’Acord del Consell de Ministres de 6 d’octubre de 2020, sol·licita al Congrés dels Diputats l’
apreciació que a Espanya s’està sofrint una greu pandèmia, la qual cosa suposa una situació d’
emergència extraordinària que s’ajusta a allò disposat a l’article 135.4 de la   Constitució
Espanyola i a l’article 11.3 de la LOEPSF. Tanmateix en aquest acord queda suspès l’Acord del
Consell de Ministres de 11 de febrer de 2020 sobre els objectius d’estabilitat pressupostària i
deute públic.
- L’Acord del Congrés dels Diputats de 20 d’octubre de 2020 ratifica l’apreciació del ACM de 6 d’
octubre de 2020.
 
Tot i suspendre’s les regles fiscals, el principi d’estabilitat pressupostaria continua vigent d’
acord amb l’article 3.1 de la LOEPSF i per tant l’elaboració, aprovació i execució dels
pressupostos es realitzaran en un marc d’estabilitat pressupostària. Per la qual cosa,
la   suspensió de les regles fiscals no eximeix l’obligació d’avaluar els compliments dels
objectius.
 
En conseqüència, RESOLC:
 
Primer.- Aprovar el pla pressupostari a mig termini en termes consolidats per al període 2022-
2024 elaborat per aquesta entitat local presenta els següents resum per capítols:
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- Saldos, capacitat/necessitat finançament, deute viu
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Segon.- Encarregar a la Intervenció Municipal que remeti aquesta informació al Ministeri
d'Hisenda i Administracions Públiques, per donar compliment a les obligacions de
subministrament d'informació previstes a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat
Pressupostària i Sostenibilitat Financera.

Règim de recursos:
Contra la present resolució, per tractar-se d’un acte administratiu de tràmit no qualificat, no
procedeix la interposició de cap tipus de recurs.
Sergi Pedret Llauradó, Alcalde

Transcripció del decret número 2021-0000163 de l'ens Ajuntament de Riudoms signat per:
Sergi Pedret Llauradó - DNI *** (SIG) en data: 15/03/2021"
 
Així mateix, es dóna compte al Ple de l’Ajuntament que s’ha comunicat, en data 15 de març de
2021, al Ministeri d’Hisenda, les dades del Pla pressupostari a mig termini del període 2022-
2024, de conformitat amb el que estableix l’article 29 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’
estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.
 
Vist tot això, el Ple de l’Ajuntament en queda assabentat.

 MOCIONS DELS GRUPS MUNICIPALS

MOCIÓ PRESENTADA CONJUNTAMENT PELS GRUPS MUNICIPALS DE JUNTS PER12. 
RIUDOMS, ERC-AM I CUP-AM EN SUPORT A PABLO HASÉL

El Sr. Alcalde fa la següent explicació: «El següent punt de l’ordre del dia que són les mocions
presentades dels grups municipals. Les tractarem per l’ordre de registre, la primera moció és el
punt número dotze de l’ordre del dia, que és la moció presentada conjuntament pels grups
municipals de Junts per Riudoms, Esquerra Republicana de Catalunya-AM, de la CUP, en
aquest cas és la moció de suport a Pablo Hasél».

A continuació dóna la paraula al Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, que en
fa l’explicació.
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El Sr. Enric Jódar, explica el contingut de la moció dient: «Bon dia a tothom. Bé, presentem
aquesta moció conjuntament els tres grups municipals, perquè fa unes setmanes hi va haver l’
empresonament d’en Pablo Hasél i considerem que és un fet greu, perquè la llibertat d’
expressió i d’opinió és un dret fonamental de tot individu, tal com ho recull l’article 19 de la
Declaració Universal de Drets Humans i, en aquest cas Pablo Hasél està condemnat per
expressar lliurament la seva opinió sobre la monarquia, una monarquia corrupte i ha estat
represaliat per l’Estat Espanyol per injúries a la corona, un delicte que hauria de desaparèixer,
a parer nostre, del codi penal d’un Estat que pretén ser, doncs, mínimament democràtic, al
respecte a la llibertat d’expressió i, doncs, en aquest cas, el delicte d’injúries a la corona, li ha
suposat a Pablo Hasél l’entrada a presó i a sumar altres casos, com ja coneixem, com per
exemple el del raper Valtònyc, també exiliat i molts altres artistes represaliats, doncs, per opinar
o fer art amb les seves cançons i obres, i per tants, doncs, com a grups municipals crec que
estem d’acord en la necessitat d’expressar aquesta moció, que quedi recollida. Passo la
paraula a algun dels meus companys o companyes».

A continuació la Sra. Maria Teresa Basora, del grup muncipal d’ERC-AM, intervé i manifesta el
següent: «Si, a l’Estat Espanyol, a través d’uns tribunals parcials i obsolets, ha evidenciat els
darrers anys que defensi i protegeix els que fan apologia del feixisme. Per contra, des dels
òrgans de l’Estat i també des de determinats mitjans de comunicació, es distorsionen les
accions que fan molts col·lectius que lluiten i critiquen aquest feixisme. Davant de tot això, la
moció que avui presentem planteja diversos acords: el primer és el de denunciar les sentències
polítiques als tribunals espanyols que posen en entredit les garanties de tot el sistema judicial i
la separació de poders. Ara passo la paraula al company».

Tot seguit, intervé el Sr. Jordi Domingo, portaveu del grup municipal de Junts per Riudoms, que
manifesta el següent: «El segon acord que es proposa és reiterar el compromís del món local
català en la llibertat d’opinió i expressió en defensa dels drets fonamentals de tota la ciutadania.
Tercer: condemnar la pena imposada al cantant Pablo Hasél per l’expressió dels seu
cessament a través de les seves cançons, les seves piulades i fer-li arribar tot el nostre suport.
En quart, és promoure una modificació del codi penal on es despenalitzi aquest tipus de
delictes i on es protegeixi la llibertat d’expressió en lloc de sancionar-la. En cinquè, la proposta
és exigir l’arxivament de totes les causes penals obertes, la revisió de les sentències penals
condemnatòries que encara no estiguin fermes i l’ús de tots els instruments jurídics i polítics,
per revertir aquelles resolucions que ja hagin esdevingut fermes per tots aquells procediments
derivats de fets que presenten l’exercici de la llibertat d’expressió i el dret de reunió concretat
en la participació en concentracions i manifestacions. I en sisè punt, comunicar aquest acord al
Govern Espanyol, al Congrés i a la Associació de Municipis per la Independència. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix a tots tres per les explicacions, i dóna la paraula al Sr. José Manuel
Hernández, en nom del PSC com a grup que no ha presentat la moció, per si en vol fer algun
comentari.
 
El Sr. José Manuel Hernández intervé i fa la següent manifestació: «Si, bona tarda, doncs bé,
el primer crec que això no aporta, com jo he manifestat a la junta de portaveus, no aporta res al
municipi, estic d’acord, molt d’acord amb el que puguis dir lliurament, dir el que vulguis, llibertat
d’expressió, perfecte. Ara, no estic d’acord, gens, a les lletres d’odi que dóna suport aquest
senyor. De totes maneres, al que em vinc a referir, llibertat d’expressió: si i lletres d’odi: no, això
no, si us plau, per aquí no passo i una altra cosa sí, és el que dic, si aquí, des del municipi, poc
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o res sabem que arribarà a poc lloc aquesta moció, bàsicament, cara a la graella de l’
independentisme. Que, bé, no vull entrar en aquesta gira-pilota de sempre el mateix i,
simplement, m’abstindré perquè sé que no puc votar per parts, perquè, si no, votaria per parts:
si, llibertat d’expressió; no, lletres de odi ni violència. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández i pregunta si algun dels portaveus o
algun dels regidors o regidores dels grups presentants en vol fer alguna menció més.

I no havent-hi cap intervenció més per part dels regidors, se sotmet la moció a votació plenària.

El Ple de l'Ajuntament acorda amb el vot en contra del Sr. José Manuel Hernández, i amb el vot
a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit
Albesa, Josep Maria Bages, Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa Basora, Arnau Salvat, Enric
Jódar i l'Alcalde-President, aprovar el contingut de la moció.

Fets

En data 12 de març de 2021 els grups municipals de Junts per Riudoms, ERC-AM i la CUP-AM
han presentat una moció conjunta en suport a Pablo Hasél, per a ser tractada en el Ple ordinari
(registre núm. 4312990004-2021-001000-2). El text literal de la qual és el següent: 
 
 
"MOCIÓ QUE PRESENTEN CONJUNTAMENT ELS GRUPS MUNICIPALS DE JUNTS PER
RIUDOMS, ERC-ACORD MUNICIPAL I CUP-ALTERNATIVA MUNICIPALISTA AMUNT EN
SUPORT A PABLO HÁSEL

 
El clima de regressió democràtica a l’Estat Espanyol ha quedat novament palès en la detenció
el dia 16 de febrer de 2021 del cantant i poeta lleidatà Pablo Hasél acusat d’apologia del
terrorisme i de calúmnies i injúries a la Corona i a les institucions de l'Estat arran de la lletra d’
una cançó i de 62 missatges a la xarxa social twitter entre 2014 i 2016.

 
Hasél, condemnat per l’Audiència Nacional, ha ingressat a presó per haver fet sentir la seva
veu i la seva opinió, un Dret que hauria de ser respectat en tota democràcia consolidada. Ens
ha quedat novament clar que aquest no és el cas de l’Estat Espanyol, un Estat que s’ha posat
en el punt de mira d’organitzacions internacionals per la limitació que està posant de forma
aberrant a la Llibertat d’expressió i per la gestió autoritària amb pèrdua de drets fonamentals.

 
La llibertat d’expressió i d’opinió és un dret fonamental de tot individu i està recollit a l’article
19è de la Declaració Universal dels Drets Humans.

 
L’Estat Espanyol, a través d’uns tribunals parcials, subjectius i obsolets, s’han esplaiat en els
darrers anys a defensar i protegir els qui fan apologia del feixisme i del franquisme mentre, per
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altra banda, es distorsionen fets i accions que qüestionen aquests moviments antidemocràtics i
que representen una crítica i una valoració emmarcada en la llibertat d’expressió.

 
Per tot això, el municipi de Riudoms, aprova els següents ACORDS:

 
1. Denunciar un cop més les sentències polítiques dels tribunals espanyols que posen en
entredit les garanties de tot el sistema judicial i la separació de poders que ha de ser un dels
pilars de tota democràcia.

 
2. Reiterar el compromís del món local català amb la llibertat d’opinió i d’expressió i en la
defensa dels drets fonamentals de tota la ciutadania.

 
3. Condemnar la pena imposada al cantant Pablo Hasél per l’expressió del seu pensament a
través de les seves cançons i les seves piulades i fer-li arribar tot el nostre suport.

 
4. Promoure una modificació del Codi Penal on es despenalitzin aquest tipus de delictes i on es
protegeixi la llibertat d’expressió en lloc de sancionar-la.

 
5. Exigir l’arxivament de totes les causes penals obertes, la revisió de les sentències penals
condemnatòries que encara no siguin fermes i l’ús de tots els instruments jurídics i polítics per a
revertir aquelles resolucions que ja hagin esdevingut fermes per tots aquells procediments
derivats de fets que representen l’exercici de la llibertat d’expressió i el dret de reunió concretat
en la participació en concentracions i manifestacions.

 
6. Comunicar aquest acord al govern espanyol, al Congrés i a l’Associació de Municipis per la
Independència".

Fonaments de dret

El règim de sessions del Ple es troben determinades en l’article 98.e) del Decret Legislatiu 2
/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya, que determina que «el els plens ordinaris la part dedicada al control de la resta d’
òrgans de la corporació ha de tenir una substantivitat pròpia i diferenciada de la part resolutiva,
tot garantint de manera efectiva el seu funcionament i, si escau, en la seva regulació, la
participació de tots els grups municipals en la formulació de precs, preguntes i mocions».
 
Segons l’article 97.3 del Reglament d’organització i funcionament de les entitats locals (Reial
Decret 2568/1986, de 26 de novembre) estableix que la moció és «la proposta que se sotmet
directament a coneixement del Ple a l’empara del que preveu l’article 91.4 d’aquest Reglament.
Es pot formular per escrit o oralment».
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En conseqüència, :S'ACORDA

APROVAR la moció presentada conjuntament pels grups municipals de Junts per Riudoms,
ERC-AM i la CUP-AM en suport a Pablo Hasél.

Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 

MOCIÓ PRESENTADA CONJUNTAMENT PELS GRUPS MUNICIPALS D'ERC-AM, LA13. 
CUP-AM I EL PSC PER APLICAR LA TARIFACIÓ SOCIAL A L'ESCOLA BRESSOL
MUNICIPAL DE L'AJUNTAMENT DE RIUDOMS

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, perquè
faci l’explicació del contingut de la moció, que manifesta el següent: «Molt bé. Gràcies, bona
nit, bona nit a tothom i benvinguda a la secretaria, a l’Alexandra. Entro en matèria. El ple del
mes de setembre passat, fa just mig any, els grups d’Esquerra, de la CUP i del PSC, van
presentar una moció per impulsar la tarifació social a Riudoms, un objectiu que compartim tots
tres grups i, en concret, la moció pretenia crear una comissió que potenciés la tarifació social
als diversos serveis, activitats i equipaments de l’Ajuntament de Riudoms. Aquell dia, des d’
Esquerra, vam començar la nostra intervenció dient, textualment, que l’objectiu de qualsevol
govern hauria de ser treballar per l’equitat, la inclusió social. Dit d’una altra manera: treballar
per la igualtat d’oportunitats. Una de les millors maneres de fer-ho, no diem que no n’hi hagi d’
altres, però una de les millors maneres de fer-ho és que el ciutadans paguem els impostos i les
taxes dels serveis públics que utilitzem, segons la nostra renda personal o familiar. Ens referim
l’IBI, la llar d’infants, la taxa d’escombraries... és a dir, que qui més té, més paga i, per contra,
qui menys té, menys paga. Malauradament la moció no va tirar endavant, ja que el grup de
Junts va votar-hi en contra i, essencialment, el que va fer és argumentar que la tasca d’
impulsar aquestes polítiques és feina del govern i que, per tant, no veia necessari crear
aquesta comissió d’impuls. Passats un parell de mesos d’aquest ple, al ple del mes de
setembre va arribar l’hora de parlar del pressupost de l’Ajuntament d’aquest 2021. Els mateixos
tres grups ho van aprofitar per tornar a posar sobre la taula la necessitat d’apostar per la
tarifació social. Des del grup d’Esquerra vam plantejar fer diverses sessions de treball amb la
regidoria d’hisenda i parlar, per exemple, de quins llindars de renda establir i també de crear un
calendari per veure per on començar a aplicar la tarifació social a casa nostra, a Riudoms.
Malauradament, novament, el pressupost de l’Ajuntament per aquest 2021 tampoc recull la
tarifació social i, de fet, el govern no ens ha cridat a parlar sobre aquest tema. De fet, en el ple
de pressupostos, aquest ple del desembre passat, l’Alcalde va exposar, cito, novament,
literalment, que “estem disposats a escoltar-la, aquesta proposta, i en el moment que ens portin
exemples, en parlarem.” Doncs bé, avui, portem proposta de tarifació social. De fet la CUP ja
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va presentar diverses xifres el novembre passat, en aquell moment el govern va evitar mullar-
se, i Esquerra i també el PSC, han portat històricament propostes concretes en aquest plenari
sobre tarifació social, no és la primera vegada. En tot cas, tornem al present. Avui portem una
proposta de tarifació social concreta, que després detallarà el company de la CUP, l’Enric
Jódar, és una proposta per aplicar la tarifació social a l’escola bressol municipal, és a dir, a la
llar d’infants, ja que aquest és un equipament essencial per al tema d’igualtat d’oportunitats des
de ben petits. L’equipament dóna servei a una seixantena d’infants i aplicant la tarifació social,
en concret a partir del curs que ve 2021-2022, començaria, aproximadament, el setembre que
ve. Es tracta, considerem, una proposta treballada i sòlida, i és que no només hem presentat
una moció, si no també, un informe econòmic complementari, que justifica i argumenta la
nostra proposta. Aquest informe inclou quins llindars d’hisenda hem fixat, en base a quins
criteris hem fet, que és seguint indicadors de la Generalitat i també indicadors internacionals,
quins trams de quotes proposem. També quina possible repercussió econòmica pot tenir això a
l’Ajuntament, i estem parlant de trenta mil euros. Trenta mil euros més que en la actualitat. Ara,
pel que crec, són cent trenta mil euros, el cost de la llar d’infants, són trenta mil euros més, és
una hipòtesi, perquè no tenim les dades concretes, però trenta mil euros més, i també en
aquest informe econòmic hem plantejat com pot evolucionar la demanda i el servei de la llar d’
infants si s’hi aplica la tarifa de tarifació social. Hem fet tot això perquè, modestament, som gent
seriosa. I no només gent seriosa, sinó que sabem treballar en equip, ho hem demostrat, moció
que presentem tres grups i, a més a més, un cop presentada la moció, ara fa quinze dies vam
deixar clar que estàvem disposats a parlar-ne, a fer-hi canvis per encaixar els criteris que
pogués posar sobre la taula Junts. Ho vam fer en un col·laboratori i, sobretot, en una junta de
portaveus. És més, fins hi tot vam plantejar l’opció de que havíem fet aquesta moció però
estàvem disposats a no entrar-la al plenari, és a dir, a no debatre-la avui al plenari, si el govern
volia treballar-la a fons, treballar a fons aquesta proposta, amb els tres grups que finalment la
presentem i fer-ho amb el compromís de començar a aplicar la tarifació social el curs que ve.
Insistim, treballar per fer realitat, la tarifació social al nostre municipi. A continuació, el company
del PSC, el José Hernández, exposarà alguns motius per presentar aquesta moció. Gracies».
 
A continuació intervé el Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, que
fa la següent explicació: «Gràcies, Ricard. Bé, tal com deies, Ricard, jo voldria exposar els
motius que fan necessari que Riudoms aposti per la tarifació social i, més concretament, a la
llar d’infants. Citaré sis motius: el primer, la tarifació social permet la major igualtat d’
oportunitats a l’hora d’utilitzar un equipament o servei públic i, per tant, ningú hi quedi fora;
segon, la tarifació social és molt bona eina a favor de la inclusió social; com a tercer punt, l’
actualització que consisteix sobre els impostos municipals, és insuficient per distribuir la
riquesa, i com a quart, la renda familiar és molt bon criteri per avançar cap a una fiscalitat més
igualitària. En aquest sentit, hem de ser conscients que hi ha moltes persones que no arriben a
tenir uns ingressos de mil euros mensuals; com a cinquè, dels 0 al 3 anys és una etapa
educativa clau per garantir un bon desenvolupament dels infants i per tant cal treballar per què
tothom hi pugui accedir, i el sisè és un motiu, que no és ven bé un motiu si no una dada, la
tarifació social que proposem aplicar a la llar d’infants de Riudoms ja s’aplica a moltes altres
llars d’infants, d’altres municipis de Catalunya. Per posar algun exemple, per constar llocs més
grans que Riudoms, està Cambrils, està Reus, està Tarragona, està Lleida, però també hi ha
municipis més petits o iguals, com són la Selva del Camp, Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant,
Artés, de la comarca del Bages o Arenys de Munt. Per tot el que he exposat, crec que seria bo
que aquest Ajuntament apliqués la tarifació social a la llar d’infants del nostre poble. I li passo la
paraula al company de la CUP que farà les dades més tècniques, Enric Jódar. Gràcies».
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Tot seguit, el Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta el
següent: «Gràcies José. Bé, els acords de la moció que han explicat una mica en Ricard i el
José són cinc. El primer i el segon, doncs, és evidentment: aplicar un canvi a l’ordenança fiscal
que regula la taxa de llar d’infants i fer-ho amb visió o previsió de que es pugui aplicar al curs
2021/2022. El tercer acord detalla o explica, quin és el model de tarifació social que hem volgut
aplicar en aquesta moció, que és un model de tarifació social on es parteix de sis trams de
renda familiar. Aquests trams o unitats de renda s’han calculat en base de l’índex de renda de
suficiència de Catalunya de l’any 2020 i també utilitzant l’escala d’Oxford-OCDE ajustada. Ara
explicaré una mica aquests indicadors per la gent que ens pugui seguir des de casa, que
entengui una mica com s’ha argumentat la proposta a nivell tècnic. L’indicador de renda de
suficiència de Catalunya, que està valorat en set mil nou-cents seixanta-set euros anuals, és un
indicador que serveix per valorar la situació de necessitat, per poder tenir accés a prestacions o
beneficis socials, després, si establim una relació entre aquest indicador i la renda familiar
disponible que tenen les famílies, tenint en compte el nombre de convivents a la llar, doncs,
obtenim una taula de trams o unitats en funció de renda que ens serviria per determinar quina
és la quota mensual que hauria de pagar cada família pel servei de la llar d’infants i, en aquest
cas, la nostre proposta concreta, com he dit, parteix de sis trams. El motiu pel qual hem fet
aquests sis trams és perquè en el tram número quatre rendes, que seria ja un tram de rendes
mitjanes, per dir-ho així, aquest tram mantindríem la quota actual del servei de la llar d’infants, i
després els trams cinc i sis, per exemple, que són rendes més altes o molt altes, el que fem és
proposar un increment, és a dir, haurien de pagar una mica més en la quota mensual que hi ha
actualment i en el cas del tram cinc, aquest increment es traduiria en un increment del 10% i en
el tram sis, que com he dit, considerant que són rendes familiars, ja, bastant altes o molt altes l’
increment seria del 25%. Per tant, tindríem un tram que es manté i dos trams on s’apuja la
quota. I per contra, el que aconseguim al crear un increment en algunes quotes familiars, el que
aconseguim, és que els trams u, dos i tres que són rendes familiars més baixes, doncs, veurien
reduïda la quota mensual d’aquest servei. El tram tres tindria una reducció del 10% respecte a
la quota actual; el tram número dos una reducció del 25% i aquí, el que considerem més
important, és que el tram u tindria una reducció de fins el 45% en la quota mensual del servei.
Com podem observar, la proposta que presentem és una proposta que beneficia,
especialment, a les famílies amb renda més baixa. Perquè ens fem una mica una idea de quin
tipus de renda estem parlant, és de famílies que ingressen entre onze mil nou-cents i setze mil
set-cents euros l’any, és a dir, una família de Riudoms que, com a molt, ingressa setze mil set-
cents euros l’any. Aquest seria el tram més baix i on aplicaríem la reducció de la quota mensual
de la llar d’infants, doncs, més dràsticament, perquè aquestes famílies hi puguin accedir. I, a
més a més, el sistema aquest de tarifació progressiva, hem de tenir en compte el cas de les
famílies monoparentals i famílies nombroses, per tant no caldria o l’ordenança no hauria de
tenir aspectes com ara altres tipus de bonificacions, perquè aquests llindars o trams de renda ja
ho té en compte i que, en el cas d’alguna família, tingui més d’un infant simultàniament a la llar
d’infants el tram que hauria de pagar o la quota mensual que hauria de pagar correspondria a
un tram immediatament inferior al que li correspondria per renda, i el mateix passaria en el cas
de les famílies que tinguessin algun membre amb alguna discapacitat superior al 33%. És a dir,
si aquella família té un i li toqués el tram quatre per llindar de la renda, el que faria l’ordenança
és aplicar-li el tram tres, que és un benefici, tenint en compte aquesta circumstància familiar. I
finalment dir que el que hem volgut fer per no introduir més complexitat, també, a aquest canvi
és que el sistema de tarifació social l’únic que s’aplicaria és a la quota mensual, és a dir, a la
resta de serveis derivats de la llar d’infants no ho hem vist convenient aplicar-ho i, per tant, en
pro de la facilitat també administrativa, només es faria en el cas de la quota mensual. I
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finalment dir, que les famílies, com l’ajuntament hauria de demanar, doncs, aquesta informació
a les famílies de manera que l’ajuntament sàpigues cada família o cada usuari inscrit en quin
tram de la renda pertany i, per tant, aplicar-li una quota diferent en funció de la renda, i, si hi
hagués algun cas, alguna família, doncs, que no es volgués adherir a aquest model de tarifació
progressiva, el que faria l’ajuntament és aplicar el tram numero sis, la quota més alta, entenent
que aquesta família no es vol acollir al sistema de tarifació social o progressiva i que, per tant,
està en el seu dret de no facilitar aquesta informació però, diguem-ho així, hauria de pagar la
quota més alta i crec que amb això s’explica una mica, la proposta, a nivell tècnic i si hi ha
algun dubte doncs en podem parlar ara mateix. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció dels tres grups que han presentat la moció, i dóna la
paraula a la Sra. Judit Albesa, com a regidora de Serveis Socials del nostre ajuntament, de
Benestar Social i també d’Ensenyament.

Seguidament, la Sra. Judit Albesa intervé i manifesta el següent: «Bona nit. Ens trobem davant
d’una moció que presenta un treball exhaustiu, sobre l’aplicació de la tarifació social a les
quotes de la llar d’infants. Acompanyada d’un informe que denota un coneixement professional,
ja que analitza en detall els diferents aspectes relacionats amb la seva aplicació. En la moció s’
hi manifesta la voluntat d’oferir la igualtat d’oportunitats entre els ciutadans i ciutadanes
defensant unes polítiques que treballin per a l’equitat i la inclusió social. També es posa en
valor la importància del primer cicle d’educació infantil pel desenvolupament dels infants, idees
que compartim totalment des del nostre grup municipal i des del govern. És per això, que l’hem
estudiat en detall i agraïm la proposta feta, considerant-la una bona iniciativa i plantejada amb
els arguments i les qüestions tècniques suficients per a poder-la valorar des de una perspectiva
amplia i completa. Aquesta és la manera de treballar i la volem posar en valor. El principal
objectiu de la proposta està clar, i ja l’hem esmentat, establir els canals necessaris per un
accés a la llar en igualtat d’oportunitats per a tothom, el compartim, i és per això, que com a
govern ho tenim present. Des del moment que la inicies, la gestió d’un equipament o servei
municipal en qüestions com aquesta, cal que es contemplin des del principi, de fet, així s’ha fet
sempre. Les necessitats detectades per accedir a la llar d’infants es vehiculen des del Consell
Comarcal del Baix Camp, organisme que assigna els ajuts necessaris segons els nivell de
renda a aquelles famílies que ho sol·liciten, a través dels Serveis Socials. Actualment, les
famílies que ho necessiten disposen d’aquests ajuts. Aquest sistema actual és una de les
fórmules per garantir l’equitat d’accés al centre, que fins el moment, ha cobert les necessitats
detectades al municipi. Ara bé, vostès en aquesta moció en presenten un altre: la tarifació
social. És una formula alternativa, o bé, complementaria, que hem posat damunt la taula per
valorar la seva aplicabilitat, ha estat, en aquest estudi, quan se’ns han generat alguns dubtes.
Per una banda, tot i que el concepte de tarifació social ens aboca a pensar directament en una
disminució de les quotes en una part majoritària de les famílies possibles usuàries de la llar d’
infants, realment, no hi ha la certesa que això sigui així, fins hi tot cal contemplar la possibilitat
que majoritàriament pogués traduir-se en un increment de quotes, fet que, evidentment, no
seria el desitjable, ni aniria alineat amb l’objectiu perseguit. Per poder tenir la certesa que això
no és així, caldria disposar una detecció d’una necessitat real, i de la informació quantitativa
associada a aquestes necessitats, per poder valorar l’impacte real que tindria l’aplicació de la
tarifació social a la llar, per a les famílies. Aquesta informació no es reflecteix a l’informe adjunt
a la moció, lògicament, ja que és impossible accedir-hi prèviament a aprovar la ordenança per
posar en marxa la tarifació social. Per tant, la dificultat de conèixer el nombre de famílies
corresponents a cada rang de mitjana ens genera dubtes. La voluntat de facilitar l’accés a la llar
d’infants, seria complerta amb aquest sistema? O bé, el que passaria, seria majoritàriament un
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efecte contrari? De quines necessitats no cobertes estem parlant? De quants casos? De quins
tipus? Els canals existents actualment, ja poden donar resposta a aquestes necessitats? Si es
així, fins a quin punt és necessari canviar el sistema d’igualtat d’oportunitats que estan en
funcionament? El govern de l’Ajuntament de Riudoms, estarem d’acord que per davant de tot,
ha de vetllar pels interessos dels seus veïns i veïnes i per donar resposta a les necessitats que
puguin sorgir i siguin de la seva competència. Per aquest motiu, com a govern, estem
compromesos a continuar detectant les necessitats del nostre municipi, però també us
convidem a fer-nos-les arribar, si les coneixeu, per poder donar-hi resposta. De fet, el govern,
té la responsabilitat que sigui així, i des de la responsabilitat, compartim l’objectiu de vetllar per
la igualtat d’oportunitats i volem fer-ho, sempre que es pugui beneficiar al màxim de veïns i de
veïnes. En resum, creiem doncs, que mentre el sistema actual d’ajuts garanteix aquest benefici
per aquells que ho necessiten, la possible aplicació de la tarifació social, amb la informació
prèvia que podem tenir, no ho garanteix. És precisament per això, per garantir el millor pels
nostres veïns i veïnes que no podem donar suport a aquesta moció. Moltes gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció de la Sra. Albesa per explicar el posicionament de la veu
municipal de Junts. I tot seguit, obre un segon torn de paraula, per si algun portaveu, regidor o
regidora el vol utilitzar.

A continuació, el Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta el
següent: «Jo volia fer algunes aportacions: en primer lloc, dir que és una proposta que té un
consens. Segurament no és majoritària, evidentment, perquè sis regidors no és més que set,
però té una part important del plenari, que és un 46%. Per tant, entenem que hi ha una
demanda que no la formula només un grup, sinó que som diversos i, per tant, és una demanda
bastant plural i que pot representar també a la societat de Riudoms. En segon lloc, creiem que
la tarifació progressiva, més enllà del que s’ha dit, s’hauria de dur a terme perquè estem en un
moment de més necessitats i de més desigualtats socials. Per tant, mesures com aquestes,
crec, o penso, que no s’hauria ni de dubtar d’implementar, si realment tots som conscients de la
situació econòmica que estan vivint moltes famílies. Després, el fet que hi hagi una modificació
de l’ordenança per aplicar una tarifació progressiva, també s’ha de llegir des d’una clau
feminista, perquè el fet de que moltes vegades no surti a compte portar un infant a la llar d’
infants o que no surti a compte tenir una feina i compaginar amb la criança, qui n’acaba sortint
perjudicada, és la dona perquè també, i després en parlarem, per temes de bretxa salarial,
etcètera, és qui té menys remuneració. Per tant, a l’entorn familiar, qui acaba decidint o qui
acaba quedant-se a casa també és la dona, quan s’ha de compaginar criança i treball, per tant
creiem que aquesta mesura, si aconsegueix que hi hagi més usuaris a la llar d’infants, també s’
ha de llegir des d’una perspectiva feminista. I, precisament, ho dic perquè la mesura està
pensada perquè les famílies amb renda més baixa puguin accedir a aquest servei. La regidora
ha parlat de no tenim certeses; no, és evident que no tenim certeses perquè no tenim les
dades, però també plantegem-nos perquè no tenim aquestes dades després de tants anys de
que Esquerra i el PSC, com ha dit abans en Ricard, demanessin aplicar la tarifació progressiva,
perquè fa molts anys que aquest debat es té a l’ajuntament i després de no sé quants anys de
tenir-lo, una de les possibles, diem-ho, raons o excuses és: és que no tenim dades. Bé, és que
el govern de Convergència, el PDeCat  i Junts ha estat governant des de l’inici de la
democràcia, si no es tenen dades, no serà per culpa o per responsabilitat dels altres tres grups
que ho estem proposant i som conscients que el fet de no tenir dades pot ser un fet, un
handicap, però molts municipis s’han atrevit a fer aquest canvi i el primer any és fa un ajust i, a
mesura que van passant els anys, és fa un reajustament de l’ordenança. Fins hi tot, si l’
ordenança a nivell econòmic no els hi semblava prou... o era massa agosarada, també podíem
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haver parlat del tema numèric, posar menys trams, més rebaixes, vull dir que hi havia com
moltes opcions abans de decidir no donar suport a aquesta moció. I i respecte a això del
Consell Comarcal, no traspassem responsabilitats. És evident que el Consell Comarcal té unes
responsabilitats, com té unes capacitats, i està molt bé mancomunar aquest serveis socials,
però l’ajuntament també té aquesta eina, i que la pot utilitzar, i que no l’està utilitzant. El fet que
no la utilitzi ja és un indicador, perquè, més allà de que puguem confiar o no en el consell
comarcal de que es faci més bona feina o menys o que arribi a més gent o menys, l’ajuntament
té aquí una eina i una possibilitat que no l’està aprofitant i que, a dia d’avui, com ha dit el
Ricard, no garantir o millorar les desigualtats socials, amb la que està caient, és un error i no
voler aprofitar una eina que tenim com a Ajuntament també ho és i, no, res, no vull insistir, però
crec que d’arguments se n’han donat prou i si mirem una mica el carrer n’hi han prou, en
qüestions econòmiques i la que està caient com per valorar que això pot tenir un impacte
negatiu per a l’Ajuntament però, a la llarga, pot tenir un impacte positiu a nivell social al
municipi».

Seguidament, el Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i afegeix la següent explicació:
«Només un incís, després contestem, ara intervé el Ricard, però en tot cas ara no tenim dades
personals, entenc, o sigui, la renda dels usuaris de la llar d’infants és una dada privada de
cadascuna de les persones que el qual la diposita, o sigui que em referia a aquesta dada, la
regidora es referia a aquesta dada, no en cap altra dada i, per suposat, cap govern d’aquest
ajuntament ha entrat en les dades personals de cap usuari de la llar d’infants, només faltaria».

Tot seguit, el Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, intervé i manifesta:
«Seguint una mica el fil que obria l’Enric, crec que està clar, de fet també s’ha dit així des del
govern, que la proposta que avui hem presentat és una proposta, jo m’atreviria a dir que potent,
i ho és per dos motius, el primer perquè es tracta d’una proposta treballada, amb solidesa i és
que no només hem presentat la moció, sinó també un informe econòmic complementari que
justifica i argumenta la nostra proposta i avui es demostra que, aquesta oposició, que no ens
agrada que ens diguin oposició, està preparada i pot fer propostes i, per tant, allò que anem
repetint de que “Escoltin! Seiem en una taula i parlem-ne?” doncs si el govern vol seure en una
taula i fer-ho més sovintejat, per descomptat que amb informació, compartint-la, perquè des de l’
oposició es fa molt complicat, sovint, a tenir informació. La nostra... i no estic dient que no ens
la donin, però... o que no compleixin els mínims que s’han de complir, això és evident que es
compleix, però si hi ha una voluntat de treball conjunt, doncs, és evident que aquests sis
regidors que no formen part del govern estan preparadíssims per fer aportacions serioses i
bones per Riudoms. Deia: la proposta que avui hem presentat és una proposta potent, ho és
per dos motius, perquè està treballada amb solidesa i també, ho deia l’Enric, perquè té el
suport de sis dels tretze regidors d’aquest plenari. A més, és una proposta que és més
necessària que mai i és que la pandèmia ha generat una situació de crisi econòmica entre
moltes famílies. A Riudoms, des de l’inici de la pandèmia, un centenar de persones s’ha quedat
a l’atur i encara en tenim moltes en ERTO. De fet, ho ha comentat l’Enric, és una proposta
també en clau feminista. Ho sabem i ho constaten molts i molts estudis; les dones són les
primeres que pateixen quan hi ha una crisi econòmica, són també les primeres que deixen la
feina quan una parella té una criatura. Per tant, facilitar el servei d’escola bressol és una
manera d’ajudar a la emancipació de les dones. A més, cal tenir en compte que la llar d’infants
pot assumir més usuaris, segons consta en un dels decrets d’alcaldia que s’ha passat en
aquest mateix ple: la capacitat és de noranta-vuit usuaris i, a dia d’avui, se n’està ocupant al
voltant d’una seixantena. Ho dèiem a la intervenció inicial: som gent seriosa i també sabem
treballar en equip. Hem fet aquesta moció tres grups diferents i, a més, l’hem portat a la taula
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de Junts per Riudoms per parlar. Som ben conscients que no tenim majoria en aquest plenari,
som sis de tretze els que avui presentem aquesta moció i, per tant, hem fet la moció, hem fet
un informe econòmic i, fins hi tot, hem fet una nova ordenança i ho hem posat tot damunt la
taula disposats a parlar-ho i a negociar-ho conscients que, sense els vots de Junts, això no
tiraria endavant. Fins hi tot vam plantejar de no entrar la moció al ple si el govern volia treballar
a fons aquesta proposta. Ho repeteixo: vam plantejar de no entrar aquesta moció al ple si el
govern volia treballar a fons aquesta proposta amb el compromís de començar a aplicar la
tarifació social el curs que ve i vostès han dit, amb l’explicació de la regidora Judit Albesa, que
la proposta que hem fet és una bona proposta. També diuen que com a govern ho tenen
present i diuen que ja hi ha uns ajuts del consell comarcal, i s’agafen a això. Nosaltres no diem
que no als ajuts del Consell Comarcal, diem que sí i, sobretot, a la tarifació social. Perquè, el
nostre model, no és especialment el dels ajuts, el d’estar ajudant, sistemàticament, al pobret
que no arriba a final de mes, sinó el de crear oportunitats que siguin al màxim d’igualitàries.
Faig una mica de repàs: primer, el setembre passat, ens van dir que no estaven en contra de la
tarifació social sinó que això li tocava impulsar-ho al govern. Després, en el ple de
pressupostos de desembre, ens van dir que presentéssim propostes concretes, és a dir, el
setembre ens van dir que això li tocava al govern i al desembre entren en contradicció i ens
demanen propostes, i així ho hem fet avui: avui portem una proposta argumentada i treballada i
vostès diuen, plantegen, que aquesta proposta que fem nosaltres es pogués traduir en un
increment de quotes, no?, hi veuen aquest risc. També ens diuen que caldria una detecció de
les necessitats reals i de la informació quantitativa associada per poder valorar l’impacte real
que tindria la tarifació social per a totes les famílies i també per a la llar d’infants. Doncs bé,
molts municipis estan ja aplicant la tarifació social, i ho estan fent amb èxit, ho ha explicat
abans el José, i si aquests municipis ho fan, per què nosaltres no? La Selva del Camp,
Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant, Artés, a la comarca del Bages, Arenys de Munt, a la del
Maresme. Municipis similars, en mida, al nostre, a Riudoms. A veure si serà que la tarifació
social es pot aplicar a tot arreu, o en molts municipis, però a Riudoms no podem. Per tant, si en
aquests municipis funciona, perquè no hauria de fer-ho a Riudoms? Perquè no ho provem? Jo
diria que, el que hem vist avui, amb molt bon to, amb molt bones maneres, és que avui, per dir-
ho clar, es destapa, avui es clarifica, que aquest govern diu no a la tarifació social; no a pagar
segons la renda familiar; no al fet que, qui més té, més paga i, qui menys té, menys paga. La
tarifació social és el més equitatiu per redistribuir riquesa. Això li hem sentit a dir, li hem sentit
dos o tres vegades dir al company de la CUP i en vaig prendre nota i ho comparteixo. Si hi ha
voluntat política es troba la manera d’impulsar la tarifació social. Si vostès volen les dades, es
poden aconseguir, jo no ho hauria dit ni ho hauria dit la CUP. Convergència i Unió, PDeCat  i
Junts han governat a Riudoms des de l’inici de la democràcia. És clar, m’agafo al comentari
que feia l’alcalde després de la intervenció de l’Enric, és clar que és una dada personal, per
descomptat, la renda. Doncs demanin aquesta informació, ho fan els altres municipis. Segur,
no ho dubtem que en faran un bon tracte, com ho fan altres municipis, però aquesta informació,
i és la base del model de tarifació social, com d’altres models, es pot demanar i es pot utilitzar
per aplicar aquest model. Torno a recordar-ho: vostès van dir el setembre passat que això d’
aplicar la tarifació social ocupava al govern, és a dir, van admetre que es podia fer, però ara
ens diuen el contrari. Doncs nosaltres els hi diem que voluntat política, voluntat política i
voluntat política i, fins ara, no l’hem vist; tampoc avui, de fet avui aquest govern ha dit no a la
tarifació social i la tarifació social considerem que és una molt bona manera de generar
oportunitats i de contribuir a pal·liar les desigualtats, segurament, la manera més equitativa. Per
això continuarem, com fins ara, posant-la sobre taula perquè estem convençuts que és bo per
Riudoms i pels riudomencs. Gràcies».
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El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i fa la següent manifestació: «En tot cas, que
quedi clar, o sigui, el que fa aquest govern es dir sí, no diu no, és dir sí a ajudar, sí a ajudar a
qui ho necessiti, no a perjudicar a ningú, sí a ajudar a qui ho necessiti. Parlàveu de la franja de
més necessitat, de la franja més baixa; aquesta franja més baixa ja està ajudada, això són
dades privades, per suposat, com bé sabeu les dades de serveis socials no són públiques,
però resulta que aquella franja a la que voleu ajudar el govern ja diu sí a ajudar a través dels
ajuts que tenim en col·laboració amb el Consell Comarcal, per tant aquesta franja ja està atesa.
I sí, hi ha usuaris de la llar d’infants, i no només un, o sigui, hi ha usuaris de la llar d’infants que
estan ajudats i, a més, amb uns percentatges molt més alts, inclús que els que proposa la
tarifació social, pel Consell Comarcal. No diem no a res, diem sí a ajudar a qui ho necessiti. A
més a més, ara deien: demaneu la renda. Doncs mira, precisament qui més ho necessita no
està obligat a fer la renda i es allò, una mica, demaneu!, demaneu un document que no estan
obligats a fer. Bé, és complex, en tot cas és una opció. Nosaltres començàvem la intervenció, la
Judit, la regidora Judit Albesa, començava la intervenció donant les gràcies, és una gran feina,
és evident. O sigui, ningú dels aquí presents negarà la molt bona proposta, la molt bona feina,
és una feina molt professional, un informe molt ben redactat. És evident que no contempla
algunes dades internes de l’ajuntament, com per exemple hi ha dèficit que assumeix a dia d’
avui la llar d’infants, que ja assumeix un dèficit de, parlo de números rodons, però que ronda
els cent mil euros, que per tant ja assumeix un dèficit molt important, tenint en compte que de la
llar d’infants, parlo de memòria, de números rodons, o sigui, ara no agafeu la xifra exacta, però
la llar d’infants costa aproximadament de tres-cents vint, tres-cents quaranta mil euros a l’any,
en quotes de la llar no s’arriba a cent, i si s’hi arriba, arriba de molt poc, que per tant diguem
que aquesta quota, des del govern, ja s’intenta que sigui el més baixa possible. I aquella gent
que ho necessita ja té un ajut per poder estar a la llar d’infants. Ho dèieu a l’inici: hi ha diferents
fórmules; i hi estic d’acord, si és que no, no vull treure cap tipus de despreci cap a la tarifació
social com a proposta i està molt bé, té el suport de sis regidors de l’Ajuntament de Riudoms i
això també està molt bé i, de veritat, i la regidora ho deia: agraïm la feina, agraïm la unitat de la
oposició per fer-nos aquesta proposta; és una proposta que, bé, jo no sé si algun dia aplicarem
la tarifació... no ho sé ni tampoc puc dir que no, però a hores d’ara, fetes les diferents consultes
i fet un treball per part del govern, doncs, es creu que els beneficiaris d’aquesta proposta ja ho
són amb altres canals, i que sumar-hi aquests possibles trenta mil euros més de dèficit a un
dèficit ja de cent, doncs, potser no és de les millors opcions per tal d’ajudar. Per tant, ajudar?
Sí, sí, i tant! Només faltaria. Diem sí a ajudar a qui ho necessita. No sé si, Judit, vols fer alguna
intervenció més en aquest sentit».

La Sra. Judit Albesa, del grup municipal de Junts, intervé i manifesta el següent: «En aquest
sentit, és que, la frase és aquesta: ajudar? Clar que estem disposats a ajudar, però amb el
sentit d’ajudar a qui ho necessita i no perjudicar a ningú, és així».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció de la Sra. Albesa, i manifesta el següent: «Jo crec que
queda clar el posicionament de tots els grups municipals». I a continuació dóna la paraula al Sr.
Enric Jódar per si vol fer alguna al·lusió.

Seguidament, el Sr. Enric Jódar fa la següent intervenció: «És evident que quan jo dic que no s’
ha demanat les dades no estic demanant ni suggerint que l’ajuntament agafi dades personals
sense el consentiment, això em sembla que és evident però, per exemple si jo estigués al
govern el que faria seria aprofitar aquesta campanya de preinscripció escolar, doncs, per
agafar la taula de trams que els hi hem presentat avui i, no cal que la família em digui si guanya
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vint-i-dos mil vuit-cents vint-i-dos o trenta mil tres-cents vuitanta-quatre euros, però que em
digui: estic entre el tram u i el tram dos, entre el tram tres i el tram quatre i, aprofitant aquesta
campanya de preinscripció del curs escolar del curs vinent, tindrem la informació de les famílies
que, voluntàriament, evidentment, vulguin donar aquesta informació i podrem fer, com a mínim,
un anàlisi d’algunes dades, per primera vegada. Que, potser, de seixanta famílies només
recollim les de vint? Bé, serà més que no tenir-ne. Per tant, a vegades, no cal pensar ni cal fer
grans històries per això, es pot contar amb la bona fe de la gent, que potser després m’
equivoco i no recull ningú la dada, eh? I ningú voluntàriament la dona, quan ens hi trobem,
després ja ens plantejarem què fem. Però aprofitem la campanya de preinscripció per fer
aquest procés i, potser, al curs vinent podem aplicar aquesta proposta que avui presentem. I,
després, en relació al fet d’ajudar a la tarifació progressiva; entenem que hi ha una visió,
segurament que ja és ideològica, diferent, i tot és respectable, però no volem ajudar, jo no
penso que l’administració tingui el deure d’ajudar. L’administració té el deure de ser equitatiu
amb els seus ciutadans i que, per tant, qui menys pot aportar, doncs, que l’administració li
exigeixi menys i això és el que estem dient, perquè si ens posem en el cas de, ja no ens posem
al tram de renda baixa, que segons vostès ja tenen ajudes del consell comarcal, però ens
posem en una família de quatre membres. No pot pagar el mateix una família que ingressa vint-
i-cinc mil euros l’any que una que n’ingressa seixanta-sis mil, és que no pot ser, és que hi ha
casi el doble d’ingressos en una casa que en una altra, per tant el servei o l’aportació que es fa
a la comunitat ha de ser diferent, i si, i amb tots els respectes, i si hi ha una família que guanya
setanta mil euros a l’any, tenint en compte la necessitat que tenim, doncs un agraïment profund
a la seva situació, sincerament, el que haurien d’estar és contents de poder aportar, de tenir
aquests ingressos en un moment en què molta gent no els té i, per tant, si aquesta família ha d’
aportar més a la societat i, en aquest cas, una mica més a la quota de la llar d’infants, jo crec
que és perfectament assumible quan parlem de que hi ha una diferència potser de quaranta,
cinquanta mil euros, potser, respecte a una altra família riudomenca que també porta el seu
infant a la llar d’infants i ha de pagar exactament la mateixa quantitat. Per tant, ja no parlem d’
ajudes, sinó parlem de tractar equitativament a la societat i no és el mateix una família que
guanya seixanta-sis mil euros que una que en guanya vint mil i, per tant, aquí no parlem d’
ajudar, perquè potser aquella família de vint-i-cinc mil euros es pot permetre igual el servei de
la llar d’infants i l’ajuntament o el consell comarcal no l’està ajudant, però no hi ha un tracte
equitatiu respecte a la família que en guanya seixanta-sis mil. Per tant, la reflexió en el model
de tarifació progressiva jo crec que és aquesta i no va tant en el sentit d’ajudar a les persones
que, en algun moment de la seva vida o potser durant molts anys, tenen una necessitat
específica. Crec que és important remarcar això perquè segurament és la diferència de
concepte que avui hem vist entre aplicar aquest model i no voler-lo aplicar i personalment i
ideològicament creia important remarcar aquest fet. Gràcies».

A continuació el Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i dóna la paraula al Sr. Ricard
Gili.

El Sr. Ricard Gili intervé i manifesta el següent: «Breument, són cinc apunts, però són cinc
apunts breus. Primer, “Chapeau” a la proposta que acaba de fer l’Enric: preguntin a les famílies
dades genèriques en aquesta campanya de preinscripció que ara es fa a l’escola bressol,
“chapeau”. Segon, vostès s’agafen als ajuts del Consell Comarcal per dir que no cal la tarifació
social. El que dic jo és que els ajuts del consell i la tarifació social poden ser complementaris,
sobretot per aquelles persones que més ho necessiten. Tercer, l’alcalde ha dit que és complex
aplicar la tarifació social. Certament, ho és. Certament l’informe econòmic que avui presentem
és complex, ho podem dir perquè ens ha costat fer-lo, però molts altres municipis apliquen una
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tarifació social, molts altres municipis similars a Riudoms. Per tant, sí, hi ha complexitat, però
crec que tenim un ajuntament prou preparat perquè, si volguéssim, poguéssim aconseguir-ho
aplicar-la. Quart apunt: L’alcalde, i la regidora Judit Albesa, han repetit si fa no fa el mateix:
aquest govern diu sí a ajudar a qui ho necessita i diu no a perjudicar a ningú. Ja em
perdonaran, potser sonarà a brometa, però perquè tothom ens entengui, això que han dit ha
sonat a Convergència i Unió. I la última, l’administració, ho ha dit l’Enric, té el deure, i jo fins hi
tot diria l’obligació, de ser equitatiu amb els ciutadans. Faig un apunt personal: jo estic molt
orgullós que els meus impostos serveixin per pagar l’escola o la universitat d’altres alumnes,
perquè jo també me’n vaig beneficiar fa anys, en una altra època de la vida, de la meva vida, i
perquè potser si no hagués estat així, doncs potser no hauria pogut anar a la universitat i, per
tant, estic orgullós que continuï essent així, perquè avui el que estem tenint és un debat
ideològic. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i ja per tancar fa la següent intervenció: «Jo
crec que el fons i l’objectiu el compartim tots, el que és diferent és el camí, és la manera. En tot
cas, jo insisteixo, felicito la feina i a més, no descarto que en un moment o altre sigui una feina
d’utilitat i per tant, i ho dic de cor, moltíssimes gràcies pel treball fet, és un treball molt
professional, molt ben fet i no només ho dic jo, sinó que ho diuen les persones de l’àrea
econòmica que l’han pogut consultar, perquè per suposat l’hem compartit amb diferents
persones del nostre ajuntament. I que, per tant, estic d’acord, o sigui, el fi el compartim, el camí
és el que veiem de manera diferent i, per tant, crec que no hi ha més, no hi hauria d’haver més
posicionament. Tots tenim clar el nostre posicionament i, si us sembla, anem a votació d’
aquesta segona moció de la sessió plenària d’avui».

Tot seguit la Sra. Judit Albesa, regidora d’Educació, demana la paraula al Sr. Alcalde perquè
vol afegir la següent manifestació: «Sí, és que volia demanar que ens ho prenem molt en serio i
de brometes no en caldria fer més, aquestes brometes de Convergència i... que van sortint en
cada ple. Les coses ens les prenem en serio i les bromes es fan al bar, gràcies».

El Sr. Ricard Gili aixeca la mà per demanar la paraula, i el Sr. Alcalde manifesta: «Ara entrarem
en un debat per al·lusions, eh? Però... endavant».

A continuació el Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM fa la següent
manifestació: «Ens els prenem molt en serio, perquè el futur dels infants de Riudoms, això ho
compartirem, companya regidora, és molt seriós, i he dit, malgrat el to de brometa, perquè el
que intentava dir, amb Convergència i Unió, és que la frase que heu dit ha sonat a dreta, ja
està, ho tanco aquí».

El Sr. Alcalde fa la següent manifestació: « Molt bé, en tot cas ho sumem dintre de l’ordre del
dia, dins del debat de la moció».

Finalitzades les diferents intervencions se sotmet la moció a votació plenària.
 

El Ple de l’Ajuntament acorda, amb el vot a favor dels Srs. Ricard Gili, Carme Cros, Maria
Teresa Basora, Arnau Salvat, Enric Jódar i José Manuel Hernández, i amb el vot en contra dels
Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit Albesa, Josep
Maria Bages i l’Alcalde-President, desestimar el contingut de la moció.
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Fets

En data 13  de març de 2021 els grups municipals d’ERC-AM,  la CUP-AM i el PSC han
presentat una moció conjunta per aplicar la tarifació social a l'escola bressol municipal de
l'Ajuntament de Riudoms, per a ser tractada en el Ple ordinari (registre núm. 4312990004-2021-
001115-2). El text literal de la qual és el següent: 
 
"MOCIÓ QUE PRESENTEN ELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC-AM, CUP-ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA I PSC PER APLICAR LA TARIFACIÓ SOCIAL A L’ESCOLA BRESSOL
MUNICIPAL DE L’AJUNTAMENT DE RIUDOMS
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS
 
A l’escola bressol municipal de l’Ajuntament de Riudoms, coneguda com a Llar d’Infants
Picarols, hi han inscrits 61 infants que es distribueixen de la següent manera: 3 infants a P0, 19
infants a P1 i 29 infants per P2. Tot això segons les dades de la relació definitiva de sol·licituds
admeses i de la relació definitiva de confirmació de continuïtat publicades el 16 de juny de 2020
al web municipal pel curs 2020-2021.
 
Atès que la igualtat d’oportunitats en l’accés a qualsevol equipament, servei o activitat
municipal és necessari per tal de garantir-ne la seva funció social i que cap ciutadà ni ciutadana
en quedi exclòs per motius econòmics.
 
Atès que l’adopció d’una política de taxes i preus públics dels serveis públics municipals
basada en la capacitat econòmica de la ciutadania és una política fonamental per a l’equitat i la
inclusió social.
 
Atès que la tarifació social planteja l’establiment de diversos trams tarifaris d’un mateix servei
en base al nivell de renda de la ciutadania i a circumstàncies personals i/o familiars, establint
franges de persones usuàries i un determinat preu per a cadascuna d’aquestes franges que
cobreix un percentatge variable del preu de cost de provisió del servei.
 
Atès que les bonificacions potestatives recollides al Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals sobre els impostos municipals són limitades i del tot insuficients com a
mecanisme redistributiu.
 
Atès que és possible establir mecanismes per aprofundir en la progressivitat fiscal dels
impostos municipals tenint en compte variables com la renda personal o familiar.
 
Atès que es considera el servei d’escola bressol com una etapa educativa que ofereix als
infants un conjunt d’experiències i aprenentatges que promouen el seu desenvolupament i que,
a la vegada aquest servei d’Escola Bressol també ha de tenir un caràcter inclusiu i integrador
basat en la igualtat d’oportunitats.
 
Atès que la tarifació social permet un accés més equitatiu a les escoles bressol i, per tant,
contribueix a evitar futures desigualtats. En aquest sentit, és necessari millorar la informació
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sobre la suficiència econòmica de les persones usuàries i la capacitat redistributiva de les
polítiques municipals.
 
Atès que la regidoria d’Educació de Riudoms hauria de tenir entre els seus objectius el de
fomentar la igualtat d’oportunitats i equitat en l’àmbit educatiu.
 
Atès que la tarifació social al servei d’escola bressol municipal no està implementada a
Riudoms, però sí en molts ajuntaments de poblacions similars a la de Riudoms com són La
Selva del Camp, Vandellòs-Hospitalet de l’Infant, Artés, Arenys de Munt i ciutats d’una mida
superior a la de Riudoms com Cambrils, Reus, Tarragona, El Prat de Llobregat, Lleida i
Barcelona.
 
Atès que l’aplicació de la tarifació social en una escola bressol municipal pot fer que s’
incrementi la quantitat de persones usuàries que en fa ús i, per tant, que contribueixi a millorar
la igualtat d’oportunitats i evitar desigualtats.
 
Vista la taxa vigent de l’EBM de Riudoms corresponent al curs 2020-2021.
 
Atès que molts dels salaris del nostre país amb prou feines arriben als 1000€/mes, cosa que fa
que prengui especial rellevància el concepte “renda personal” a l’hora de determinar ajuts
vinculats a serveis no obligatoris d’atenció a les persones, però que són de gran importància
per a la ciutadania.
 
Atès que hi ha famílies de Riudoms que tenen dificultats per fer front a les taxes, preus públics i
/o impostos municipals.
 
ACORDS
 
Primer. Aplicar el sistema de tarifació social a l’escola bressol municipal de l’Ajuntament de
Riudoms en base a l’informe tècnic que s’adjunta amb aquesta moció i modificar l’ordenança
fiscal número 14 per tal que incorpori aquest nou model tarifari.
 
Segon. Implementar aquest sistema de tarifació social de manera efectiva a partir del curs
escolar 2021-2022, inclòs.
 
Tercer. El sistema de tarifació social aplicat parteix de sis trams de renda familiar. Aquests
trams o llindars de renda s’han calculat en base a l’IRSC (Índex de Renda de Suficiència de
Catalunya) de l’any 2020 -fixat en 7.967,73 euros anuals- i utilitzant l’escala d’Oxford-OCDE
ajustada. La taula de trams o llindars és la següent:
 
Membres unitat familiar A B C D E

2 11.951,60 € 17.927,39 € 23.903,19 € 35.854,79 € 47.806,38 €

3 14.341,91 € 21.512,87 € 28.683,83 € 43.025,74 € 57.367,66 €

4 16.732,23 € 25.098,35 € 33.464,47 € 50.196,70 € 66.928,93 €           

5 19.122,55 € 28.683,83 € 38.245,10 € 57.367,66 € 76.490,21 €

6 21.512,87 € 32.269,31 € 43.025,74 € 64.538,61 € 86.051,48 €

7 23.903,19 € 35.854,79 € 47.806,38 € 71.709,57 € 95.612,76 €

8 26.293,51 € 39.440,26 € 52.587,02 € 78.880,53 € 105.174,04 €
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9 28.683,83 € 43.025,74 € 57.367,66 € 86.051,48 € 114.735,31 €

10 31.074,15 € 46.611,22 € 62.148,29 € 93.222,44 € 124.296,59 €

 
IRSC Oxford-OCDE ajustada
1+0,5+0,3

1 1,5 2 3 4

 
Quart. A partir dels trams de renda familiar fixats, el sistema de tarifació social a aplicar és el
següent:
 

Tarifes segons modalitat renda Menor o
igual a A

Major a A
i fins a B

Major a B
i fins a C

Major a C
i fins a D

Major a D
i fins a E

Major a  E

Tarifa Modalitat A Infants de 0 a 1
any (horari 9 a 12,30h i de 15 a 17h)

101,75 € 138,75 € 166,50 € 185,00 € 203,50 € 231,25 €

Tarifa Modalitat A Infants de 1 a 3
any (horari 9 a 12,30h i de 15 a 17h)

82,50 € 112,50 € 135,00 € 150,00 € 165,00 € 187,50 €

Tarifa Modalitat B Infants de 0 a 1
any (horari 8 a 13,30h)

101,75 € 103,75 € 166,50 € 185,00 € 203,50 € 231,25 €

Tarifa Modalitat B Infants de 1 a 3
anys (horari 8 a 13,30h)

82,50 € 112,50 € 135,00 € 150,00 € 165,00 € 187,50 €

 
Cinquè. Aquest sistema de tarifació social no s’aplica als següents conceptes: la
matrícula per infant que s’abona a l’inici de cada curs; l’ampliació horària (en cap de
les seves modalitats de 30, 60 o 90 minuts); l’ús esporàdic del servei d’ampliació
horària; les quotes de material fungible i equipament de l’aula; el preu públic del
servei de menjador escolar".
 

Fonaments de dret

El règim de sessions del Ple es troben determinades en l’article 98.e) del Decret Legislatiu 2
/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya, que determina que «el els plens ordinaris la part dedicada al control de la resta d’
òrgans de la corporació ha de tenir una substantivitat pròpia i diferenciada de la part resolutiva,
tot garantint de manera efectiva el seu funcionament i, si escau, en la seva regulació, la
participació de tots els grups municipals en la formulació de precs, preguntes i mocions».
 
Segons l’article 97.3 del Reglament d’organització i funcionament de les entitats locals (Reial
Decret 2568/1986, de 26 de novembre) estableix que la moció és «la proposta que se sotmet
directament a coneixement del Ple a l’empara del que preveu l’article 91.4 d’aquest Reglament.
Es pot formular per escrit o oralment».

En conseqüència, :NO S'ACORDA

ESTIMAR la moció presentada conjuntament pels grups municipals d'ERC-AM, la CUP-AM i el
PSC per aplicar la tarifació social a l'escola bressol municipal de l'Ajuntament de Riudoms.
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Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 

MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE LA CUP-AM PEL RECONEIXEMENT14. 
PÚBLIC DEL DOL GESTACIONAL I PERINATAL

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP-AM,
perquè faci l’explicació del contingut de la moció, que manifesta el següent:

«D’acord. Gràcies. Bé, la moció que avui presentem no ho presenta una translació molt, o una
proposta molt, diguem-ho així, exhaustiva o “  (Altisonant)” a nivell municipal però sirimbombant
creiem que és bastant o molt important que avui puguem discutir o puguem presentar aquesta
moció, perquè el dol gestacional i el dol perinatal, doncs, són dols, que per la mort de fills o
filles durant l’embaràs o al voltant del naixement, sovint es viuen d’una forma invisibilitzada.
Aquest dol se’l considera un dol no reconegut perquè a vegades o sovint se l’infravalora o no
es té en compte suficientment el dolor que poden sofrir les persones que conviuen amb l’
absència d’un nadó que no ha nascut amb vida, o que ha mort al poc de néixer. Com he dit, és
un tema invisibilitzat i que és un tema que segueix essent tabú a la nostre societat i, per tant, és
feina de totes poder donar suport a les famílies que, desgraciadament, viuen aquesta
circumstància i la intenció d’aquesta moció precisament és això, fer visible que aquests fets
passen, lamentablement, i que hem de fer molta feina per part de totes les administracions per
poder millorar aquest tipus de situacions i gestions familiars, psicològiques, personals... Són
famílies que parlant-ne, en alguns casos de famílies d’aquestes que han viscut aquesta
situació, doncs viuen situacions tan surreals, com per exemple, la mare quan ha tingut la
criatura, ha hagut de conviure a la mateixa zona de l’hospital on hi ha altres mares que estan
donant a la llum i que, per tant, això no deixa de ser un fet traumàtic en sí o en situacions en les
que no poden, gairebé, ni acomiadar-se de la criatura que ha nascut i que ha mort. I això són
alguns exemples que, com he dit, ens han exposat famílies o mares que ho han viscut i que
posen de manifest com, encara, alguns hospitals o, a vegades, substancialment en hospitals i
centres de salut, potser no es té encara un protocol establert respectuós amb aquest tipus de
circumstàncies, i per tant posar de manifest que l’objectiu d’aquesta moció és també visibilitzar
aquestes situacions que algunes persones han viscut i fer-ne un reconeixement. Són famílies
que també es troben desemparades, pel que fa a la càrrega burocràtica o pel que fa al
seguiment psicològic posterior, perquè moltes vegades s’avalua el fet traumàtic en aquell
moment però no les conseqüències que té a posterior i, per tant, les administracions entenc
que han de millorar en aquest sentit i que, per tant, creiem que aquesta moció, com he dit al
principi, és important no tant pel que s’arriba als acords, si no pel fet de poder visibilitzar
aquesta circumstància social. I dels diferents acords que planteja la moció, en volem destacar
dos: en primer lloc, que l’Ajuntament doni aquest reconeixement públic a les morts gestacionals
i perinatals i és un reconeixement que es pot fer públic, en el moment d’aprovacions de la
moció, si finalment s’aprova i cada quinze d’octubre, que és el dia internacional per a la
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visibilització del dol perinatal i gestacional, I també, un altre acord, que és també per fer-ho
encara més visible, és que l’ajuntament dotés al poble, al municipi, d’un espai de suport i
confort per aquestes persones o famílies que han patit una pèrdua gestacional i perinatal, i que
aquest espai de reconeixement es podria localitzar en algun lloc concret del municipi. No ens
hem atrevit tampoc a fer una proposta, sincerament, nosaltres hem parlat, per exemple, amb
una entitat, amb un grup d’ajuda mútua que es diu Dol d’Estels, situat a Reus i que,
precisament, ha acollit famílies riudomenques que han patit aquesta situació quan els hi ha
convingut i que ens han ofert, una mica, el seu suport i reconeixement i, si s’acaba aprovant la
moció, també en podrà disposar l’ajuntament, poder contactar amb aquesta associació, perquè
ens assessorin de quina és la millor manera de donar visibilitat al dol perinatal i gestacional a
través, jo què sé, d’una estàtua, una placa... el que sigui, no?, per exemple, avui he llegit una
noticia que a Sant Cugat havien posat una espècie de monòlit proper al cementiri, pot ser una
opció com en poden ser moltes d’altres. I que per tant, a nosaltres ens agradaria, i suposo i
esperem que aquesta moció prosperi, més que res per la càrrega fins hi tot simbòlica a nivell
social que té que aquest tipus de circumstàncies es comencin a visibilitzar. Ja està, això és tot.
Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, per la presentació de l’explicació, i també vol
afegir la següent manifestació: «Deixa’m a nivell personal donar-te les gràcies i a tu i a tot el
grup de la CUP per presentar en aquest ple aquesta moció. Jo també espero que s’aprovi».

A continuació, dóna la paraula als portaveus dels diferents grups municipals.

El Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, intervé i manifesta el
següent: «No, com no podia ser, d’una altra vegada, ho he patit jo molt, molt, molt d’aprop, mon
padrí va perdre a ma cosineta quan tenia un mes escàs i, com no pot ser d’una altra manera,
estic totalment d’acord amb la moció i donaré suport d’aquí al cel. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula a la Sra. Carme Cros,
del grup municipal d’ERC-AM, que fa la següent intervenció: «Gràcies. Bé, són moltes les
dones i les parelles que han perdut un fill o una filla durant l’embaràs o just abans o després de
néixer. Són més de les que ens pensem i és que, encara avui, aquest és un dol que es passa
en silenci, sovint d’amagat. De fet, la meva mare va ser una d’aquestes dones: va patir la
pèrdua d’una primera filla just en el moment de néixer i com tantes altres famílies, ella i el meu
pare ho van patir en silenci. Certament el dolor té una part de silenci, però també és bo, com a
societat, que sapiguem generar espais de reflexió i dol per visualitzar aquest tipus de pèrdues.
El dol és una qüestió molt personal, íntima fins hi tot, però això no vol dir que no puguem
disposar d’espais públics per sentir-lo i compartir-lo. La moció que avui presenta la CUP per
avançar en el reconeixement públic del dol gestacional i perinatal va en aquest sentit. És un
pas que compartim i que, de fet, aplaudim. És, per tant, una moció que ens fem nostra i que
tindrà el nostre suport. Acompanyem el dol, posem la vida al centre, empatitzem amb totes
aquestes situacions. La moció planteja, sobretot, un petit gest: crear un espai de reconeixement
dins de Riudoms per a les persones que han petit la pèrdua d’un fill o d’una filla en aquestes
condicions. És una petita, però important, molt important, per el que té de pionera i perquè
ajuda a trencar tabús, uns tabús que sobretot afecten a les dones que perden un fill en
aquestes condicions, novament, una càrrega que han de patir les dones. Aquesta moció ajuda,
per poc que sigui, a alleujar aquesta càrrega i, per tant, és molt benvinguda. Hi ha un grup de
música que es diu “Xiula”, potser algú de vosaltres el coneixeu, i que té una cançó dedicada,
precisament, al dol perinatal, es titula «Et faig un lloc»; i m’ha semblat molt oportuna poder-la
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llegir unes petites estrofes: “Ja t’he fet un lloc, entre la panxa i el cor, no vindràs, ho sé, t’estàs
fet de records. No t’he conegut, manetes de mel, rialles de cel, però sempre menut i he escrit el
teu nom, en una espelma i el foc ho escalfa tot. Te’n vas, poc a poc però tu.. per tu, estarem

.bé, seguirem cantant i, pels que vindran, seràs germana gran, sempre seràs germana gran”
Gràcies. Fins aquí la meva intervenció».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció de la Sra. Cros, i dóna la paraula a la Sra. Núria Mas, en
nom del grup de Junts per Riudoms.

La Sra. Núria Mas fa la següent intervenció: «Una de les prioritats del govern de Junts per
Riudoms és, precisament, l’acompanyament a les persones, estar al costat d’aquells veïns i
veïnes en els moments que més ho necessitin. La proposta que planteja la moció és un punt de
partida a la conscienciació i sensibilització de la població del dol gestacional i perinatal que,
com bé s’explica, sovint es tracta d’un dol oblidat i poc acompanyat. Des del govern de l’
Ajuntament estem d’acord amb els punts que inclou la moció i ens comprometem al seu
compliment per tal de donar aquell suport que les famílies, malauradament, es trobin en una
situació com aquesta. El nostre vot serà favorable».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció de la Sra. Mas, i fa la següent intervenció: «Només dos
comentaris com ja he dit, just després de la intervenció, donar les gràcies al grup municipal de
la CUP i a tota la feina que hi a darrera d’aquesta moció per presentar-la, inclús a nivell
personal, no entraré en detalls, però en tot cas, a nivell personal, estic moltíssim agraït i,
després, com a referència, Carme, “Xiula” va vindre a Riudoms al Parc de Nadal del 2018 que
crec que era, si no recordo malament, el meu primer com a Alcalde».

Finalitzades les diferents intervencions se sotmet la moció a votació plenària.
 

El Ple de l’Ajuntament acorda, per unanimitat, aprovar el contingut de la moció.

Fets

En data 14  de març de 2021 el grup municipal de la CUP-AM ha presentat una moció pel
reconeixement públic del dol gestacional i perinatal,  per a ser tractada en el Ple ordinari
(registre núm. 4312990004-2021-001120-2). El text literal de la qual és el següent:
 
 
"MOCIÓ QUE PRESENTA LA CANDIDATURA D'UNITAT POPULAR (CUP) PEL
RECONEIXEMENT PÚBLIC DEL DOL GESTACIONAL I PERINATAL
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS
 

El dol gestacional i el dol perinatal són dols per la mort dels fills i/o filles durant l’embaràs o al
voltant del naixement.
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A aquest tipus de dol se’l considera “Dol no reconegut” perquè sovint se l’infravalora i no es té
en compte el dolor que poden patir les persones que conviuen amb l’absència d’un nadó que
no ha nascut amb vida o que ha mort al cap de poc de néixer.

La consciència de l’entorn social és molt important perquè les mares, pares i familiars que ho
desitgin puguin obtenir el reconeixement necessari per a poder elaborar el dol i aprendre a
conviure amb la pèrdua d’un bebè que ha mort abans de néixer o que ha tingut una mort
quasi immediata al seu naixement.

I no només parlem de l’entorn social sinó també de la consciència de les persones
professionals de la salut, sobretot d’aquelles persones que treballen dins l’àmbit de la
ginecologia i l’obstetrícia, la pediatria, la psicologia, psiquiatria... En resum, els professionals de
l’àmbit de la perinatologia.

D’altra banda és important dotar de recursos i formació a les professionals que treballen en els
serveis funeraris per poder fer front a aquesta situació i poder fer un acompanyament a les
famílies que s’hi troben.

Cada vegada són més els ajuntaments del nostre país que prenen consciència d’aquestes
situacions i que aposten per dotar el poble d’un espai de reconeixement d’aquestes morts.

Som conscients que des de la institució a vegades no es pot aconseguir el reconeixement
social i professional que necessiten les persones que han viscut aquesta situació, però creiem
que hem de ser exemple i donar el primer pas en aquest sentit.

Amb aquesta moció proposem que Riudoms se sumi al camí que han obert aquestes
poblacions pioneres en donar un espai i, per tant, reconeixement a aquestes famílies i el seu
dolor.

Per tots aquests motius, el Grup Municipal de la CUP proposa al Ple de l’Ajuntament de
Riudoms l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- L’Ajuntament de Riudoms dona reconeixement públic a les morts gestacionals i
perinatals. Un reconeixement que es pot fer públic en el moment d’aprovació d’aquesta moció
mitjançant els canals de l’Ajuntament i cada 15 d’octubre, Dia Internacional per a la
visibilització del Dol Perinatal i gestacional.
 
SEGON.- Per fer efectiu aquest reconeixement, l’Ajuntament de Riudoms dotarà el poble d’un
espai de suport i confort per a aquelles persones que han patit una pèrdua gestacional i
perinatal. Aquest espai de reconeixement podria localitzar-se en un punt que es consideri
adient, dins del municipi.

TERCER.- L’Ajuntament de Riudoms es compromet a assessorar-se, buscar i trobar quina
seria la millor ubicació i la manera d’expressar aquest reconeixement en l’espai escollit: un
arbre, una placa, una escultura, etcètera.

QUART.- A partir de la creació de l’espai, l’Ajuntament es compromet al manteniment del
mateix.
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CINQUÈ.- Un cop l’espai estigui construït, es trobarà un dia per a inaugurar-lo i donar a
conèixer a tota la població l’existència del mateix.

SISÈ.- L’Ajuntament de Riudoms es compromet a fer difusió, a través de les xarxes socials,
donant-ho a conèixer a la premsa local i de la manera que es consideri pertinent, de la creació
d’aquest espai de dol.

SETÈ.- L’Ajuntament de Riudoms es compromet a donar suport a les associacions destinades
a donar suport en el dol gestacional o perinatal que puguin sorgir al poble o rodalies.

VUITÈ.- L’Ajuntament de Riudoms farà arribar aquests acords i farà una petició formal a l’ABS
Riudoms, a Sagessa i al Departament de Salut per tal que, mitjançant un treball coordinat amb
les institucions, des de la Salut Pública es continuï treballant pel reconeixement del Dol
Gestacional i Perinatal i pel suport i acompanyament a les persones que el pateixin.

I que aquests acords s’executin en la present legislatura".

Fonaments de dret

El règim de sessions del Ple es troben determinades en l’article 98.e) del Decret Legislatiu 2
/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya, que determina que «el els plens ordinaris la part dedicada al control de la resta d’
òrgans de la corporació ha de tenir una substantivitat pròpia i diferenciada de la part resolutiva,
tot garantint de manera efectiva el seu funcionament i, si escau, en la seva regulació, la
participació de tots els grups municipals en la formulació de precs, preguntes i mocions».
 
Segons l’article 97.3 del Reglament d’organització i funcionament de les entitats locals (Reial
Decret 2568/1986, de 26 de novembre) estableix que la moció és «la proposta que se sotmet
directament a coneixement del Ple a l’empara del que preveu l’article 91.4 d’aquest Reglament.
Es pot formular per escrit o oralment».

En conseqüència, :S'ACORDA

APROVAR la moció presentada pel grup municipal de la CUP-AM pel reconeixement públic del
dol gestacional i perinatal.

Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.
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MOCIÓ PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE LA CUP-AM PER A EXIGIR LA15. 
RETIRADA DE L'ACUSACIÓ DE LA GENERALITAT EN LES CAUSES OBERTES CONTRA
INDEPENDENTISTES

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP-AM,
perquè faci l’explicació del contingut de la moció, que manifesta el següent:
 
«Gràcies. Bé, presentem, doncs, aquesta moció perquè des de l’any 2017 i arran, sobretot, del
primer d’octubre, hi ha hagut un augment de la protesta social en la repressió per part dels
cossos policials de la Generalitat de Catalunya i també de l’Estat Espanyol i, actualment,
segons xifres que fins hi tot dona Ómnium, més de dos mil set-centes catalanes s’estan
enfrontant a processos judicials o administratius, per participació en protestes i mobilitzacions
polítiques. Sota el nostre parer, és evident que els partits del govern de la Generalitat, que
estan governant actualment, que és Junts per Catalunya i Esquerra Republicana de Catalunya
han estat responsables d’aquestes actuacions policials en moltes d’aquestes protestes i que
han acabat, fins hi tot, en alguns casos, amb usos policials de les unitats de BRIMO i ARRO. A
més, la Generalitat s’ha personat com a acusació particular en fins a setanta casos repressius
dirigits contra persones independentistes. Tenint en compte que les forces polítiques de Junts i
Esquerra són independentistes i sempre s’han mostrat, com a mínim, de cara a la opinió
pública, a favor de la llibertat d’expressió i les mobilitzacions pels drets nacionals del nostre
poble, demanarem que es retiri d’aquests processos la pròpia Generalitat. Com aquest tipus de
mocions, també estan responent a dinàmiques a tot el país i el paper de les nostres forces
polítiques, demanaríem a les regidores d’Esquerra i de Junts que si voten a favor d’aquesta
moció a nivell local, també des dels seus respectius agrupacions polítiques, doncs, també
treballin perquè aquests espais polítics hi donin també suport en el Govern de la Generalitat
que és el que avui estem reclamant des d’una perspectiva municipalista. Per tant els acords
son bastant concrets, que és demanar que el govern de la Generalitat de Catalunya es retiri
immediatament com a acusació particular i sol·liciti l’arxivament dels procediments judicials
oberts contra activistes independentistes i de moviments socials que han exercit el seu dret a
protesta i dissidència política. També demanar a les autoritats estatals i a les autonòmiques
que aturin la persecució, la repressió contra aquelles persones i col·lectius que lluiten per drets
fonamentals, i concretament en aquest cas estem parlant del dret o aspiracions nacionals. I
també comunicar aquests acords al Consell de la Generalitat, al Parlament de Catalunya, a la
Fiscalia i al Jutjat d’Instrucció que estigui tramitant cada una de les causes en la qual la
Generalitat és acusació particular dels activistes independentistes o de moviments socials i,
finalment, comunicar també els presents acords a l’organització antirrepresiva de l’esquerra
independentista “Alerta Solidaria” que és qui, en molts d’aquests casos, està assumint la gestió
legal de les persones represaliades. Fins aquí. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar per l’explicació de la moció, i dóna la paraula
als portaveus dels diferents grups municipals.

A continuació, el Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, intervé i
manifesta el següent: «Si, gràcies Sergi, crec que el punt de vista meu és més que visible. La
votaré en contra. Estem en un estat de dret, com dius, en una democràcia, gràcies, molt, a les
forces i cossos de seguretat. Em xoca que presentis aquesta moció, quan “lien” la que “lien” a
Barcelona i s’excusem en dir que és un aldarull en comptes de reconèixer que és violència...
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No vull entrar en aquesta dinàmica perquè no m’agrada, perquè em conec, em vaig escalfant i
igual no arriba el to, simplement m’abstindré dient que la votaré en contra i ja està. Una cosa és
llibertat d’expressió, que ja hem comentat abans, una cosa és violència i una altra cosa és
aldarull i els cossos de seguretat el que fan és mantenir l’ordre públic que és el que li toca. No
crec que a qualsevol mosso li agradi pegar a qualsevol per pegar, crec que això no va així.
Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula al Sr. Arnau Salvat,
del grup municipal d’ERC-AM.

El Sr. Arnau Salvat intervé i manifesta el següent: «Primer de tot: Bona Nit. Dos comentaris, el
primer, hi ha diverses coses d’aquesta moció que no compartim, per exemple el to de
determinades frases. Tampoc alguna de les acusacions ni segons quina de les interpretacions
que es fan. I en segon, la Generalitat per norma general està obligada a defensar qualsevol
treballador públic i que, per tant, és complicat donar compliment al primer punt de la moció.
Fets aquests dos comentaris, deixar clar, no considerem justos els processos judicials cap a
persones que només es manifestaven. En aquest sentit, Esquerra Republicana sempre ha
defensat i defensarà el dret de manifestació i sempre ha estat al costat de les persones
represaliades. I, encara, una altra cosa evident: estem davant d’una campanya de l’Estat
Espanyol per criminalitzar el moviment independentista que, fins hi tot, ha portat persones a la
presó i a l’exili. Davant de tot això, com sempre, des d’Esquerra estem al costat de la
ciutadania que es manifesta en defensa dels drets civils i polítics i en contra de la repressió i la
persecució política. Des d’Esquerra demanem la fi de la repressió política contra el moviment
independentista i des d’Esquerra defensem un model de seguretat que vetlli pels drets socials,
civils i polítics i que no tingui res a veure amb les males pràctiques ni arbitrarietats. Per tot
plegat i, sobre tot, perquè compartim el fons de la moció, la votarem a favor».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Salvat, i fa la següent intervenció: «Bé, el
posicionament del grup municipal de Junts pel que fa a aquesta moció, el compartim bastant
amb la intervenció de l’Arnau i hi estem completament d’acord en què, primer, no és una
competència com a municipi, doncs hi podem fer massa cosa, però en tot cas si que és veritat
i, com es deia a la presentació de la moció de l’Enric, doncs tots els que estem aquí ho fem
representant un grup polític i, per tant, en aquesta situació doncs sí que podem treballar dins
dels nostres partits en aquest sentit. Sí que és cert, i vull remarcar que el posicionament del
govern de la Generalitat en aquestes causes es fa sempre en defensa del funcionari, que per
tant, no es fa només en defensa del funcionari si no que és un dret a llei que té el funcionari
que el govern, el de la Generalitat, doncs, el defensi, però sí que és cert que nosaltres no
serem qui criminalitzi l’independentisme ni molt menys, tot el contrari, estem totalment al costat
d’aquell independentisme que es manifesta pels drets i per les seves llibertats i que, com no
podria ser d’altra manera, el nostre grup municipal, al costat d’aquesta gent, votarà a favor d’
aquesta moció».

Seguidament, el Sr. Enric Jódar vol fer la següent manifestació: «Molt breu, només agrair el
suport i, com he dit, el que espero és que tots els regidors que avui donen suport en aquesta
moció, des dels nostres espais polítics fem tot el possible perquè això també sigui una realitat
al propi govern de la Generalitat, precisament perquè hi ha gent que està patint repressió i la
repressió no només es viu des del punt de vista judicial sinó també, des del punt de vista
psicològic, personal, etc. I, per tant, emplaço a tothom a fer el màxim possible des del seu
espai polític o, com a mínim, els grups independentistes. I després, únicament, perquè no quedi
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a l’aire, hem de veure i ho hem vist en les últimes manifestacions que els aldarulls, o violència o
com cadascú li vulgui dir, no entraré ara en aquest debat, venen per uns fets motivats o per
unes raons socials i que, per tant, hem de veure més enllà de la crema de un contenidor o la
crema de qualsevol o d’un aparador trencat. Les protestes de la causa independentista venen
perquè hi ha una necessitat d’expressió que l’Estat Espanyol no està permetent que és d’un
dret nacional, una minoria nacional i, en el cas de les manifestacions contra Pablo Hassel
també s’hi sumen altres descontentaments socials de la joventut i que, per tant, moltes
vegades és més fàcil mirar només la reacció i no mirar el fons o les causes que motiven totes
aquestes protestes socials, que Catalunya porta tenint des de fa molts anys, des de l’any 2012
que hi ha reivindicacions socials i si que és cert que la intensitat de les protestes potser ha
augmentat darrerament, però també perquè hi ha un descontentament social, si no la gent no
es vol complicar la vida ni vol protestar perquè sí, sinó que quan algú protesta és perquè
considera que hi ha algun tipus d’injustícia i, per tant, el que estem dient és que aquestes
persones estan represaliades per defensar drets socials o nacionals al carrer. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i no havent-hi més intervencions per part de
la resta de regidors se sotmet la moció a votació plenària.
 

El Ple de l'Ajuntament acorda amb el vot en contra del Sr. José Manuel Hernández, i amb el vot
a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit
Albesa, Josep Maria Bages, Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa Basora, Arnau Salvat, Enric
Jódar i l'Alcalde-President, aprovar el contingut de la moció.

Fets

En data 14 de març de 2021 el grup municipal de la CUP-AM ha presentat una moció per a
exigir la retirada de l'acusació de la Generalitat en les causes obertes contra independentistes,
per a ser tractada en el Ple ordinari (registre núm. 4312990004-2021-001121-2). El text literal
de la qual és el següent: 
 
"MOCIÓ QUE PRESENTA LA CANDIDATURA D'UNITAT POPULAR (CUP) PER A EXIGIR LA
RETIRADA DE L’ACUSACIÓ DE LA GENERALITAT EN LES CAUSES OBERTES CONTRA
INDEPENDENTISTES

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de l’any 2017, el Principat de Catalunya ha viscut en un estat d’excepció permanent en
què la repressió contra el moviment independentista i la resta de moviments socials s’ha
incrementat notablement a causa del cicle de mobilitzacions derivades del referèndum de l’1
d’octubre. Fins a dia d'avui, al Principat de Catalunya hi ha al voltant de 2.800 persones que s’
enfronten a processos judicials o administratius per la seva participació en protestes i
mobilitzacions polítiques en defensa dels drets socials i nacionals dels Països Catalans.

Durant aquests tres anys s’han produït nombroses mobilitzacions arreu del Principat, moltes de
les quals han estat reprimides pel cos de Mossos d’Esquadra de Catalunya que depèn del
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Govern de la Generalitat de Catalunya, que componen Esquerra Republicana de Catalunya i
Junts per Catalunya, i directament de la Conselleria d’Interior, dirigida actualment per Miquel
Sàmper de Junts per Catalunya. En moltes d’aquestes mobilitzacions hem pogut observar com
els abusos policials protagonitzats especialment pels cossos d’antidisturbis de la policia
catalana se succeïen amb total impunitat i sense que el govern fes res per impedir-ho malgrat
les constants peticions del Parlament i d’entitats de defensa dels drets humans.

Contràriament, hem vist com la Generalitat de Catalunya justificava, o fins i tot encobria, els
abusos policials protagonitzats per les unitats de BRIMO i ARRO dels Mossos d’Esquadra. El
cas més paradigmàtic d’aquesta impunitat és el de l’Inspector Jordi Arasa que, malgrat estar
condemnat en ferm a dos anys i quatre mesos de presó, ha continuat en actiu i protagonitzant
nous casos de repressió, o les nul·les conseqüències que van tenir per aquells agents que no
respectaven protocols i duien a terme la pràctica del “carrusel” amb greu risc per la vida de les
persones que eren al carrer o, fins i tot, els intents d’atropellament de manifestants amb
furgonetes dels Mossos d’Esquadra, i un llarg etcètera d’impunitat.

Per tant, la injustificada intensitat repressiva de l’Estat espanyol, ha estat acompanyada pel
mateix nivell d’intensitat de la repressió protagonitzada per la mateixa Generalitat de Catalunya,
paradoxalment governada per partits independentistes a qui caldria exigir el màxim grau de
compromís per fer front a la repressió. El govern de la Generalitat, conformat per ERC i JxCAT,
manté una retòrica discursiva sobre la garantia del dret a la protesta i l’exercici del legítim dret a
la dissidència política que no és coherent ni amb les actuacions dels Mossos d’Esquadra ni
amb el manteniment per part del govern de l’acusació particular en determinats procediments
judicials.

Aquesta repressió protagonitzada pel Govern de la Generalitat es tradueix en la participació d’
aquesta institució com a acusació particular en fins a 70 casos repressius dirigits contra
persones independentistes, com per exemple el cas d’Adrián Sas o el de Marcel Vivet, jove
acusat de participar en les mobilitzacions que es van convocar per fer front a la manifestació
que havia convocat l’associació feixista de policies, Jusapol.

Per aquest motiu, i malgrat que ERC i JxCat s’havien compromès a retirar aquestes
acusacions, desenes d’independentistes poden entrar pròximament a la presó acusats per la
Generalitat de Catalunya per haver participat en mobilitzacions en defensa dels nostres drets
socials i nacionals. En els darrers mesos, el procés d’Adrián Sas ha estat el primer que acaba
en una sentència condemnatòria, en el seu cas de més de tres anys i mig de presó, gràcies a l’
acusació determinant dels advocats de la Generalitat.
 
La participació com a acusació de la Generalitat de Catalunya en processos contra activistes
independentistes és una col·laboració directa d’aquesta institució, i de qui la governa, en la
ràtzia repressiva de l’estat espanyol contra el poble treballador català, ja que implica deixar en
mans de la justícia espanyola el futur de les persones acusades. Aquesta actitud per part dels
partits que governen la Generalitat, ERC i JxCat, és inadmissible, va en contra de qualsevol
lògica antirepressiva i fa impossible qualsevol estratègia compartida en l’àmbit del sobiranisme.
A banda, suposa una incoherència flagrant d’aquests dos partits amb relació a les legítimes
demandes d’amnistia que sostenen pels presos polítics vinculats al referèndum de l’1 d’octubre
de 2017.

Cal denunciar doncs la posició de la Generalitat, ja que no només fa un absolut seguidisme de
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la fiscalia, sinó que a més a més insisteix en la política de criminalització i persecució de la
protesta generalitzada, es converteix en engranatge essencial de l’estat en la  persecució de l’
independentisme i manté l’estat d’excepció que busca la repressió del moviment
independentista.

Per tots aquests motius, el Grup Municipal de la CUP proposa al Ple de l’Ajuntament de
Riudoms l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- DEMANAR al Govern de la Generalitat de Catalunya que es retiri immediatament
com acusació particular i sol·liciti l'arxivament de tots els processos judicials oberts contra
activistes independentistes i de moviments socials que han exercit al seu dret a protesta i a
la dissidència política.

SEGON.- DEMANAR a les autoritats estatals i autonòmiques que aturin la persecució i
repressió contra totes aquelles persones i col·lectius que lluiten per defensar els drets
fonamentals i aspiracions nacionals fent ús dels seus drets a la manifestació i de llibertat d’
expressió.

TERCER.- COMUNICAR els presents acords al Govern de la Generalitat de Catalunya, al
Parlament de Catalunya, a la Fiscalia, i al jutjat d’instrucció que estigui tramitant cada una de
les 70 causes en les quals la Generalitat és acusació particular contra activistes
independentistes o dels moviments socials.

QUART.- COMUNICAR els presents acords a l'organització antirepressiva de l’Esquerra
Independentista Alerta Solidària.

I que aquests acords es compleixin en el termini de tres mesos a partir de la seva aprovació".
 

Fonaments de dret

El règim de sessions del Ple es troben determinades en l’article 98.e) del Decret Legislatiu 2
/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya, que determina que «el els plens ordinaris la part dedicada al control de la resta d’
òrgans de la corporació ha de tenir una substantivitat pròpia i diferenciada de la part resolutiva,
tot garantint de manera efectiva el seu funcionament i, si escau, en la seva regulació, la
participació de tots els grups municipals en la formulació de precs, preguntes i mocions».
 
Segons l’article 97.3 del Reglament d’organització i funcionament de les entitats locals (Reial
Decret 2568/1986, de 26 de novembre) estableix que la moció és «la proposta que se sotmet
directament a coneixement del Ple a l’empara del que preveu l’article 91.4 d’aquest Reglament.
Es pot formular per escrit o oralment».

En conseqüència, :S'ACORDA

APROVAR la moció presentada pel grup municipal de la CUP-AM per a exigir la retirada de
l'acusació de la Generalitat en les causes obertes contra independentistes.
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Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.

 ASSUMPTES URGENTS

ASSUMPTES URGENTS16. 
El Sr. Alcalde manifesta el següent: «El següent punt és el punt d’assumptes urgents, un cop
passada la convocatòria i abans de la realització d’aquest ple no s’ha incorporat cap assumpte
urgent».

 PRECS I PREGUNTES

PRECS I PREGUNTES17. 
El Sr. Alcalde manifesta el següent: «Passem ara, per tant, a l’últim punt de l’ordre del dia que
és el punt de precs i preguntes. Ho farem en l’ordre habitual i, per tant, començarà aquest punt
de precs i preguntes el regidor del Partit dels Socialistes el senyor José Manuel Hernández,
endavant».

 
1/. Precs i preguntes formulades pel grup municipal del PSC:
 
El Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, intervé i manifesta el
següent: «Bé, eren qüestions tècniques, només volia comentar i saber si ja teniu això de les
obres del carrer d’Enric Castro, perquè he vist que està pintat i només ha quedat un trosset, i
varis veïns m’han comentat que si es pot aparcar o no es pot aparcar. És el dubte que tinc, més
que res, per saber si teniu alguna previsió del temps que hi haurà aquest cartell sense poder
aparcar.

Una altre qüestió també tècnica que tenia és que volia saber, sobre la impermeabilització del
pavelló, que sé que s’havia acabat, si ha arribat a bon camí, perquè sé que havia plogut abans
de que s’acabés i si anava tot bé això.
 
També volia aprofitar per agrair la tasca que fan la nostra guàrdia municipal. Una vegada va
trucar el meu fill i van enganxar a una persona tirant abocaments il·legals a les rieres. També
és molt d’agrair la tasca que fan amb combinació amb els Mossos d’Esquadra amb aquestes
plantacions d’  que hi ha per aquí. No volia desaprofitar aquesta oportunitat«aquestes cosetes»
de donar-li les gràcies a la nostra guàrdia municipal.

I poc més, saber si em podeu contestar ara i sinó doncs quan pugueu. I, una altra cosa, és un
comentari que em van fer, però no va com a crítica, sinó poc positiu, són uns anglesos fent
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fotos als monumentets que tenim aquí davant del CAP, a la vila romana i deien “Oh! Si las
 i els vaig dir, no patiu que ho comentaré apapereres estiguessin pintades tot seria més bonic”

les brigades i ja veureu com ho portaran a terme. Moltes gràcies, només era això, saber el
temps del carrer i això de les obres del pavelló. Moltes gràcies!».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula al Sr. Enric Jodar,
portaveu del grup municipal de la CUP.

 
2/. Precs i preguntes formulades pel grup municipal de la CUP-AMUNT:

El Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta: «Si, fem tres
qüestions sobre decrets i després faig la bateria de preguntes sobre altres qüestions.

El primer decret és el número 2021/35, només preguntar perquè l’Ajuntament paga un lloguer d’
aquest immoble i llavors és saber perquè al 2020 es pagava 600€, i ara aquest lloguer es paga
al 2021 a 730€, si és per algun tipus de regularització i també saber quina és la situació en
relació amb el pagament d’aquest lloguer i de la posició de l’assegurança, perquè si no recordo
malament això està també en temes de litigis, saber una mica si hi ha alguna novetat.

Després, respecte al decret 2021/51 i 2021/62, que és la declaració de resum anual de volums
autoritzats per part de l’Ajuntament de Riudoms, en tema de l’aigua, en l’import del cànon per a
usos industrials. En primer lloc, un aclariment que és saber un parell de conceptes, què és
volum en alta i volum en baixa i el valor dels coeficients C1 i C2, que no sé ben bé d’on sortien
ni què representen i, en segon lloc, preguntar si s’estan utilitzant o s’han utilitzat recursos
hídrics provinents del pantà de Riudecanyes i, ja sigui, parcialment o totalment, per abastir a
tercers amb usos industrials de l’aigua.

I després, respecte al 2021/109, que és la pròrroga del contracte pel servei de
desenvolupament i execució del Pla local de joventut, en primer lloc, i ho fem reiteradament,
saber per quin motiu no s’ha donat resposta a la petició d’informació formulada per la CUP el
14 d’octubre de 2020, sol·licitant una còpia de les memòries d’avaluació del Pla de joventut
dels exercicis 2018, 2019 i 2020. I en segon lloc, tenint en compte que aquest Pla de joventut
anterior es va aprovar per part de tots els grups polítics d’aquella legislatura, perquè no s’ha fet 
una avaluació conjunta dels resultats d’aquest Pla.

Després, el segon torn, de preguntes, respecte al projecte d’instal·lació fotovoltaica de
Riudoms. En el ple ordinari del mes de novembre la CUP va presentar una moció proposant
una suspensió temporal per l’atorgament de llicències, una suspensió temporal d’un any, per al
moment, en l’atorgament de llicències d’aquest tipus d’instal·lacions. Aquesta moció no va
prosperar amb els vots en contra de Junts i del PSC i amb l’abstenció d’Esquerra, si no recordo
malament. Durant el debat de la moció, Junts va argumentar que no estava d’acord en
suspendre les llicències i l’Alcalde va afirmar que en aquell moment, no hi havia constància de
cap projecte d’aquestes característiques. Davant d’aquest fet vam alertar que era qüestió de
temps, i s’ha comprovat que mesos més tard ens hem trobat amb un macroprojecte d’aquesta
tipologia. Llavors, el 27 de gener de 2021 va entrar a registre de la ponència d’energies
renovables el projecte de 14 megawatts de potència instal·lada. Llavors, volem fer algunes
preguntes:
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En primer lloc, saber si l’Ajuntament de Riudoms té constància formal o informal de l’existència
d’aquest projecte i quina institució l’ha informat i en quina data; saber si l’ajuntament ha rebut
algun tipus de petició/consulta per part del departament de Territori i Sostenibilitat sobre la
viabilitat d’aquest projecte i quina ha estat la resposta de l’Ajuntament; i també saber si l’
Ajuntament de Riudoms s’ha reunit amb pagesos i veïnes de la zona afectada o també amb el
Sindicat Unió de Pagesos i membres de la comunitat de Regants per exposar la situació i,
finalment, ho vam tenir en el debat de la moció, demanem que l’equip de govern convoqui el
més aviat possible una reunió amb tots els grups polítics per tal de continuar el debat al voltant
d’aquesta qüestió que va queda en , diria jo, després de la moció que vam presentar elstand by
mes de novembre.

I finalment, una altra pregunta relacionada amb energies renovables: per quin motiu no s’ha
donat resposta a la petició d’informació formulada per la CUP el 24 d’octubre de 2019,
sol·licitant una còpia de la memòria del PAES.

Després, el tercer bloc, en relació amb els usos dels recursos hídrics per part de l’Ajuntament:
en primer lloc, enviar el recolzament i la solidaritat a l’Anaïs i l’Andreu, que són els activistes
que han hagut d’anar a judici ara davant una denuncia de la comunitat de regants del pantà de
Riudecanyes i, atès que l’Ajuntament de Riudoms és el segon soci majoritari de la comunitat,
demanem que l’Ajuntament insti a la comunitat a retirar les acusacions contra aquests
activistes; també demanem que l’Ajuntament de Riudoms insti a la Generalitat de Catalunya i al
departament de Territori i Sostenibilitat a reprendre la taula de treball de l’aigua del Siurana de
forma urgent; després, el 24 de setembre de 2019, la CUP va entrar per registre tres instàncies
sol·licitant informació en relació a l’ús i la reutilització de l’aigua per part de l’Ajuntament de
Riudoms i, també, en relació a l’ACA i la Comunitat de Regants. Per quin motiu no s’ha donat
resposta a cap de les tres instàncies presentades després de més d’un any i mig? S’ha realitzat
o està previst realitzar algun tipus d’estudi o actuació en relació a l’aprofitament de les aigües
reutilitzables a la depuradora? L’Ajuntament de Riudoms ha realitzat algun tipus d’estudi per
cercar fonts alternatives i deixar de fer ús de l’aigua de la Comunitat de Regants del pantà de
Riudecanyes? L’Ajuntament de Riudoms té previst ampliar el ramal de connexió del CAT per tal
que no s’utilitzi l’aigua provinent de la Comunitat de Regants de Riudecanyes? En cas
afirmatiu, en quin estat es troba aquest estudi?.

Anem al quart punt, que és sobre les concessions municipals de bars i restaurants; l’
Ajuntament en té tres: el del Casal Riudomenc, el de la zona esportiva i el bar restaurant de
Sant Antoni. Tenint en compte la situació actual d’incertesa i interrupcions constants de l’
activitat econòmica, l’Ajuntament ha ofert alguna rebaixa, parcial o total, del cobrament del
lloguer als concessionaris? Pel que fa al bar de la zona esportiva, els concessionaris ens han
traslladat la seva inquietud: malgrat de sol·licitar-ho reiteradament, l’Ajuntament no els ha
informat per escrit sobre les condicions i l’import del lloguer mensual que han de pagar, tenint
en compte les restriccions decretades per la Generalitat i que afecten, com he dit abans, al
normal desenvolupament de l’activitat econòmica; i també ens han fet arribar, doncs, la seva
preocupació per la col·locació d’una lona opaca que no permet la visió del terreny de joc des de
la zona del bar i que, per tant, aquest fet desincentiva el fet de que hi vagin persones durant el
temps d’estada o durant el temps que hi han les activitats esportives. Sabem que per llei s’ha
de delimitar aquesta zona, però creiem que es podria fer amb una lona transparent o només
amb una tanca, no caldria arribar a l’extrem de delimitar-ho opacament a nivell visual. I
finalment, demanem que l’Ajuntament posi facilitats econòmiques i logístiques als
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concessionaris, sobretot perquè si els concessionaris d’aquests establiments tanquen aquest 
servei, és un perjudici per la ciutadania i, al cap i a la fi, després l’Ajuntament no acaba tampoc
cobrant la concessió durant el mes que està tancat o els mesos que està tancat i, per tant, és
un perjudici per tothom.

La cinquena qüestió, en relació al Pla d’igualtat intern de l’Ajuntament, en el Ple de novembre
de 2020, l’alcalde va respondre que tenien intenció de tenir-lo aprovat a l’1 de març de 2021 i
ens agradaria saber si aquest Pla s’ha aprovat, i després si s’ha realitzat la confecció d’aquest
Pla, convocant la Junta d’Igualtat, que segons la normativa, doncs, hauria de ser paritària i hi
hauria d’haver representació dels treballadors i les treballadores de l’Ajuntament; i d’altra
banda, també, segons el Real Decret 902/2020, a partir del 14 d’abril, l’Ajuntament hauria de
proporcionar dades auditades dels salaris de tota la plantilla de l’ajuntament, sobretot pel tema
de la bretxa de gènere. Saber quan i com tenen previst donar a conèixer aquestes dades a les
treballadores i la ciutadania. Sobre el Pla de polítiques d’igualtat de Riudoms, un pla que, sinó
recordo malament, és de l’any 2014, tenim constància que l’Ajuntament té previst renovar-lo: en
primer lloc, saber en quin estat es troba aquesta qüestió, amb quins agents i entitats socials s’
han reunit per ajudar en aquesta elaboració del pla i quina informació se’ls ha demanat i també
per quin motiu no se’ns ha informat als grups de la oposició ni se’ns ha proposat de participar-hi.

Un altre tema, en relació a un estudi recent que ha sortit a la revista Sàpiens en relació a dones
que eren titllades de bruixes, en aquest saló de plens tenim nou personalitats destacades del
poble, entre fills il·lustres i fills adoptius i, malauradament en aquests retrats no hi ha cap dona.
Si bé els historiadors locals no han sabut destacar cap dona a la nostra història local, doncs
essent una representació més de la societat masclista en la que hem viscut o en la que vivim,
creiem que cal fer esment a aquestes dones o al nom d’aquestes riudomenques que ha
publicat en les últimes setmanes la revista Sàpiens i que són riudomenques que havien estat
desterrades de Riudoms per motius religiosos al segle XVII, es diuen Elisabet Farrenys i Úrsula
Sabater i podríem afegir els noms de Elionor Funés, Tecla Montfort i Marina Pujol i que han
sigut publicats per la revista Lo Floc i el nom d’Esperança Nat, condemnada a mort per
bruixeria al segle XVII, publicat al llibre de fotògrafs de Riudoms en el primer terç del segle XX.
Per aquest motiu preguem a l’Ajuntament de Riudoms que doni suport públic al manifest de “No
eren bruixes” impulsat per la revista Sàpiens, perquè sovint aquesta classificació o aquesta 
adjectivació amagava, evidentment, tics masclistes contra les dones que volien alliberar-se d’
una societat patriarcal; que es doni suport a qualsevol iniciativa que pretengui indagar en estudi
de la persecució religiosa que s’hagi fet a Riudoms i, doncs, que reti homenatge a totes les
riudomenques, homes i dones perseguides per motius religiosos al llarg de la història.

Finalment dues preguntes més, per acabar, una pregunta que hem rebut a través de la
ciutadania i és quan està prevista la retirada de l’escut de l’estat espanyol de la façana de l’
Ajuntament?. I, també, en relació al conveni entre l’AMPA i el servei de menjador demanem
que l’Ajuntament, acceleri i faciliti els tràmits per tal que les competències del servei del
menjador escolar pertanyin o siguin delegades a les AMPAs, atès que aquestes han de
començar a estudiar i posar-se en contacte amb empreses i a negociar les condicions de
possible contractació, en cas de que assumeixin el servei i com més es demori aquests fets o
aquests tràmits burocràtics més complicat ho tindran a final de curs per arribar a un acord o un
consens respecte al model del servei de menjador escolar. I fins aquí, gràcies i perdoneu l’
extensió».
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El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i dóna la paraula al Sr. Arnau Salvar, del grup
municipal d’ERC-AM.
 
 
3/. Precs i preguntes formulades pel grup municipal d'ERC-AM:

 
1.- El Sr. Arnau Salvat intervé i manifesta: «Comencem els precs i preguntes amb tres temes
vinculats a la mobilitat.
 
- El primer tema és sobre un pas de zebra que hi ha al punt con conflueix l’avinguda Montbrió i
el carrer Sant Julià, just davant dels Olis Mallafré, perquè ens situem. Resulta que hi ha un pas 
de zebra que permet creuar l’avinguda Montbrió, però aquest pas zebra s’acaba en una illeta
que hi ha just al punt on es troben, on es toquen l’avinguda amb el carrer Sant Julià. És a dir,
per creuar el carrer Sant Julià no hi ha un pas zebra. Simplement caldria pintar la part que fa
falta, ja que, a dia d’avui, queda tallat al mig del carrer.

- El segon tema és sobre un aparcament de vehicles que hi ha just en aquesta zona, a l’inici del
camí del Coll d’en Boc. A l’entrada que és aparcament des del carrer Sant Julià s’ha deteriorat
molt amb clots i pedres que sobresurten, això fa que pateixin les suspensions dels cotxes però,
sobretot, és un perill per a la gent gran, que pot ensopegar i caure. És possible que dins del pla
d’aparcaments que té l’ajuntament ja hagin previst algun tipus d’acció, però preguem que s’
actuï amb certa urgència, com a mínim, a la zona d’accés a l’aparcament.

- I el tercer tema de mobilitat es refereix a l’encreuament entre l’avinguda Pau Casals i el carrer
de Sant Vicenç, just a la placeta on hi havia l’antiga bàscula. Venint en cotxe del carrer Sant
Vicenç i arribat a l’avinguda Pau Casals hi ha un Stop. Des d’aquell punt hi ha poca visibilitat i
això produeix més d’un ensurt. Per això, preguem que s’analitzi l’opció de posar un mirall de
trànsit en aquest encreuament que potser podria situar-se a la cantonada de la placeta de la
bàscula o on es cregui oportú que hi hagi bona visibilitat. Li passo la paraula a la meva
companya Teresa».
 
2.- La Sra. Maria Teresa Basora intervé i manifesta: «Ara voldríem fer un prec per demanar al
govern que sigui escrupolós amb el que es pot fer i el que no es pot fer durant el període
electoral. Com vostès ja saben, hem deixat enrere les eleccions al Parlament el passat 14 de
febrer. Abans d’aquestes eleccions hi va haver un període de gairebé dos mesos en què, per
llei, no està permès fer anuncis electoralistes per cap administració. Tot hi això, en plena
campanya electoral, el govern va anunciar la compra de nous uniformes pel cos de la guàrdia
municipal. Que quedi clar que estem a favor de la renovació d’aquests uniformes, però un
govern escrupolós s’hauria d’haver esperat uns dies a anunciar-ho i el mateix passa amb el
butlletí d’informació municipal, el BIM, que tampoc es pot repartir en període electoral i, malgrat
això, el butlletí número 104 es va repartir per moltes cases de Riudoms quan no tocava, a finals
de desembre, tal com vam fer notar al govern i a secretaria en un correu electrònic. Potser a
algú tot això li pot semblar un tema secundari, fins hi tot menor, però no ho és. No ho és, si el
que perseguim és un comportament al màxim d’ètic, digne d’una democràcia de qualitat. Per tot
això, demanem que no torni a succeir.

Un altre tema és que diversos riudomencs que tenen una empresa o són autònoms ens ha fet
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arribar queixes perquè l’ajuntament encara no els ha pagat factures per feines fetes ja fa força
mesos i el mateix passa amb les fiances d’obres, que en alguns casos triguen més d’un any i
mig a ser retornades. Al juliol passat vam demanar en aquest plenari que s’agilitzés en aquests
pagaments i també ho vam fer el desembre passat, ja que això és especialment important per a
petits i mitjans negocis, més encara de sectors com la restauració, especialment afectats per la
COVID. Fa poc, un negoci de Riudoms ens ensenyava dues factures, una del 2018 i una altra
del 2019 que l’Ajuntament encara no li havia pagat. Un cop més demanem que se n’agilitzi el
seu pagament. A la vegada voldríem aprofitar per fer un seguit de preguntes que es permetin
entendre a nosaltres, però sobretot als riudomencs de perquè els terminis de pagament s’
allarguen tant. L’ Ajuntament de Riudoms encara té pagaments pendents a petits i mitjans
negocis del municipi de l’any 2018? A què es deu? Segurament hi ha diversos motius, ens els
poden explicar? El govern municipal creu que es podria millorar força, no una mica si no força,
el pagament a proveïdors? Creu sobretot que podria ser més ràpid? Hi ha problemes
organitzatius, logístics, tècnics... que dificultin pagar amb més rapidesa? L’ajuntament sap
quins són? I sap com millorar-los? Hi ha prevista alguna o diverses accions per agilitzar els
pagaments a proveïdors? No fem aquestes preguntes amb un sentit inquisitorial, si no per
entendre què passa, per transparència cap a la ciutadania i amb voluntat de millora. I ara deixo
el pas al meu company Ricard».

3.- El Sr. Ricard Gili intervé i manifesta: «Fa més d’un any, al gener de 2020, tots els grups vam
aprovar una moció per elaborar un breu estudi per analitzar una possible ampliació de la
Guàrdia Urbana de Riudoms. L’acord deia que l’estudi havia d’estar fet en tres mesos, quan
faltava un mes per arribar a aquest termini va venir la COVID i els esforços de l’Ajuntament van
haver de posar-se, òbviament, a fer front al Coronavirus. Ha passat més d’un any i se’ns han
donat diversos terminis d’entrega de l’informe, però mai s’han acabat complint; la última vegada
van dir-nos que ens ho entregarien al desembre i ja anem tres mesos tard. Com vostès
comprendran, comencem a tenir la sensació que algú no ens vol fer arribar aquest informe.
Esperem que ens estiguem equivocant i, per tant, preguem que ben aviat ens l’entreguin.
Gràcies.

I un segon tema, en una línia similar, al ple del novembre passat, la CUP va presentar una
moció per suspendre durant un any les llicències per implantar instal·lacions d’energia
renovable a Riudoms. Com recordaran, des d’Esquerra ens vam abstenir i vam demanar al
govern que es comprometés a asseure en una taula amb tots els grups polítics per compartir
informació i prendre decisions conjuntes. L’Alcalde va expressar literalment, que el debat hi
serà, que la taula dels partits per poder parlar d’aquest tema hi serà, i que la voluntat, deia, que
és compartida per part de tothom. Per tant, partint d’aquell dia, del que vam expressar tots els
partits, preguem que, més d’hora que tard, el govern convoqui el conjunt de grups per compartir
informació sobre aquest tema i a parlar-ne conjuntament. I ara, per acabar, li passo la paraula a
la Carme, gràcies».

4.- La Sra. Carme Cros intervé i manifesta: «Per acabar el torn de precs i preguntes, voldríem
parlar d’igualtat. Tal com ens recordaven en el ple del novembre passat les companyes de la
CUP, com ho han fet avui també, les empreses tenen l’obligació d’elaborar i aplicar un Pla d’
igualtat i, en el cas de les empreses de més de cent persones treballadores, com és el nostre
Ajuntament, aquest pla hauria d’estar fet a data 1 de març de 2021. És a dir, que ja hauria d’
estar redactat i aprovat. Per això, voldríem preguntar-vos en quina situació es troba el Pla d’
igualtat de l’Ajuntament de Riudoms. A més, hi ha un Reial Decret 902/2020 que obliga a tenir
un registre de la bretxa salarial. Aquest decret es va aprovar a l’octubre passat però, si no ens
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equivoquem, entra en vigor el proper 14 d’abril. Entre altres coses, obliga a tenir un registre de
la de la bretxa salarial en un termini de 6 mesos, per això, agrairíem si poden explicar en quin
punt es troba aquest registre a l’Ajuntament de Riudoms i, per últim, també demanem que,
quan es disposi d’aquesta informació se’n faci difusió per conscienciar la població i donar
exemple. Fins aquí el nostre torn de precs i preguntes d’avui. Gràcies!».

El Sr. Alcalde agraeix les intervencions dels regidors d’ERC-AM.
 
Una vegada finalitzades les intervencions dels grups municipals, a continuació intervé el Sr.
Alcalde que manifesta el següent: «Contesto les que en tinguem informació i les que no en
tinguem informació, doncs, les buscarem i us les facilitarem.
 
Per part del PSC preguntaven per les obres d’Enric Castro, en principi, són les obres que està
fent Endesa per la connexió dels dos transformadors, entenc José que et referies a aquestes.
Està previst que finalitzin a final d’aquest mes, si no m’equivoco, ara ho dic de memòria, i que,
per tant, un cop hagin passat aquests obres, allò ha de tornar a la normalitat i s’ha de poder
aparcar on es podia aparcar i no es podrà aparcar allà on no es podia aparcar. Si això no és
del tot així, ja et farien una trucada i t’ho comentaríem.

Ens preguntaves també per la impermeabilització del gimnàs del pavelló: li falta alguna
rematada per part de l’empresa, però la impermeabilització ja està feta, ja és efectiva i inclús ja
hi ha hagut alguna pluja des del moment en què es va instal·lar la impermeabilització, inclús
abans d’acabar el que és l’obra i, en principi, el gimnàs no ha patit més fuites d’aigua i, per tant,
queda alguna remada abans de polir algunes zones i em sembla que ha patit una mica d’
incivisme també i que, per tant, s’haurà de canviar alguna cosa que s’ha trencat, però és poca
cosa».

Pel que fa a la CUP, la informació dels decrets, com que és molt tècnica, la preguntarem. En tot
cas, si que el que preguntaves, el decret 35/2021, l’augment de l’import no el sé ara mateix,
deixa’ns que ho preguntem i la situació en la que es troba és: encara falta resolució judicial d’
aquest tema, en el moment en què hi hagi la resolució judicial, si és l’assegurança qui se n’ha
de fer càrrec de totes les costes, per suposat l’Ajuntament de Riudoms, el primer que
demanarà, és que l’assegurança se’n faci càrrec, i també de tots aquests mesos de lloguer,
però en tot cas hem d’esperar que hi hagi una sentència en ferm per tal de poder fer aquest
pas.

El tema de les instal·lacions fotovoltaiques, a hores d’ara, novetats respecte a aquell ple,
novetats formals n’hi ha poques o cap. O sigui, aquí seguim sense entrar. A l’Ajuntament de
Riudoms, sí que és cert que hem rebut des de la ponència, una comunicació que ens deia que
els hi havia arribat aquest projecte que mencionaves. Això sí que és cert, això a hores d’ara, a
no ser que s’hagi fet avui o ahir, no s’ha contestat per part de l’Ajuntament de Riudoms. De
totes maneres, és un projecte ja existent de fa molts anys, o sigui, que no és una cosa nova. Si
tu tens informació d’algun nou que no ens ha arribat, després ens truquem i m’ho dius, però en
tot cas ha d’entrar per registre. Una altra cosa són consultes que hagin pogut arribar a alguns
veïns d’aquest projecte, que no seria el mateix. Amb alguns veïns sí que hi hem parlat i, en tot
cas, ens assentarem aviat tots els grups polítics per parlar de quin ha de ser el posicionament
de l’Ajuntament de Riudoms pel que fa a aquestes plantes. Bàsicament ja ho deixàvem
entreveure en el debat d’aquella moció, o sigui, a Riudoms hem d’afrontar dues decisions: una
és què passa amb el que estava aprovat fa temps i l’altre és què passa amb tot el que entri a
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partir d’ara. Llavors, és evident que això n’hem de parlar, també hem de quedar una mica a l’
expectativa de com s’acaba resolvent el possible decret i també hem de quedar una mica a l’
expectativa de què acaba passant amb el govern, perquè això influencia, i molt, amb el que
passarà. Però, en tot cas, la taula es convocarà en les pròximes setmanes, no sé si serà la
setmana que ve o l’altra, en tot cas aviat ens trobarem per parlar-ne.

Hi ha algun requeriment d’informació com la memòria del PAES, que l’hauré de mirar, però no
tinc constància de que ningú del govern, ni molt menys l’alcalde, hagi dit que no s’enviï, la
memòria del PAES que, per tant, ja ho miraré, ara mateix no en tinc ni idea.

Pel que fa, amb preguntes de la CUP, pel que fa als bars de concessió municipal, mentre han
estat obligats a estar tancats, aquests bars no han pagat el lloguer de la concessió, ni el cànon
de la concessió i que, per tant, ja hi ha hagut un ajut, un fet que l’Ajuntament els hi ha pogut
facilitar en aquest sentit, mentre han estat tancats, no han hagut de fer front a aquesta
concessió. Sí que és cert que un d’ells ens ha fet algun comentari, per si havia alguna
possibilitat de reduir l’import de la concessió en els següents mesos, i la intervenció ha
descartat totalment aquesta opció i no hi podem fer massa cosa més, i així se li ha informat i en
tinc constància que se li ha informat.

Pel que fa al Pla d’igualtat, contesto a la CUP però també per contestar una mica a les
preguntes que es feien des d’ERC, aquí tenim diferents opcions: una primera opció, que era la
que es plantejava de fer el Pla d’igualtat de les mans d’alguna altra administració superior i fer
allò d’agafar un model i l’apliquem, però al final, en tot cas, s’ha descartat aquesta opció. S’ha
decidit contractar una empresa externa per fer el Pla d’igualtat i no només per realitzar el Pla d’
igualtat sinó també per dirigir tota la resta d’aquelles reunions -parlo del Pla d’igualtat intern-
per dirigir totes aquelles reunions prèvies a la redacció del Pla d’igualtat i que també sigui l’
empresa qui se’n responsabilitzi i ara això està en fase de contractació, si no m’equivoco, ja s’
ha fet la valoració de diferents pressupostos i, sinó s’ha fet la contractació, està dins del
programa per fer-se i que, per tant, li va de pocs dies de fer-se la contractació. La redacció del
mateix, el document final, entenc que passaran uns sis mesos, aproximadament, del document
final. Això pel que fa a l’intern. Pel que fa al municipal, l’està redactant personal de l’Ajuntament
i està en fase de redactat, o sigui, ens deien “perquè no hi hem participat, els grups?” potser
perquè encara no us hem cridat, però en tot cas està en fase de redactat, s’està redactant des
de l’Ajuntament de Riudoms, l’està redactant, en aquest cas, personal de l’equip de joventut i
en el seu moment, jo suposo, com s’ha fet amb altres plans, doncs se us avisarà.

La CUP feia també una pregunta sobre l’escut que hi ha a la façana de l’Ajuntament, de retirar
aquest escut. Hi ha un compromís de diferents grups municipals de retirar aquest escut. El
compromís continua essent igual de ferm que era al primer dia, s’han fet diferents preguntes
tècniques, això l’entitat que ho va demanar se li ha fet saber i en breu se li farà saber també per
escrit, que és com ho va demanar la última vegada, de quina serà la solució a aquesta
demanda i, per tant, es farà arribar, però el compromís hi és, o sigui, que hi ha algun tema
tècnic de façanes i d’altres, no només el constructiu, i en tot cas ja ho traslladarem.

Pel que fa a les preguntes d’ERC, del que deia l’Arnau en prenem nota i ho traslladarem a la
brigada en aquests punts. Sobre l’aparcament, que entenc que et referies a tot aquell solar que
hi ha davant del Mallafré a hores d’ara és privat i que per tant no s’hi pot fer una actuació fins 
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Alcalde President

Sergi Pedret Llaurado

Secretària

Alexandra Rodríguez Jiménez

que no hi hagi algun tipus de relació amb el propietari, dins del qual aparcaments, aquesta
relació si es contempla i que, per tant, un cop formalitzada podrem actuar sobre aquest
aparcament.

Pel que fa al tema de factures, contestarem les preguntes en la pròxima sessió plenària, però
per suposat que si hi ha una factura del 2018 és que alguna cosa ha passat, o sigui, no és ni
habitual ni normal ni res de res, o sigui que hi ha hagut un problema informàtic, o s’ha perdut la
factura o no ho sé, però és impossible que hi hagi una factura del 2018 pendent de pagar, i que
sigui per un tema de procediment, és totalment impossible i, per tant, si hi ha un proveïdor que
diu que hi ha una factura del 2018 pendent de pagament, si que ens agradaria o li agrairíem
que ens féssiu arribar qui és perquè ho mirarem, atès que no hauria de ser així de cap de les
maneres.

També per part d’ERC, l’informe de la Guàrdia Urbana està fet, o sigui que miraré el perquè no 
s’ha fet arribar, però l’informe està fet de fa temps – deu fer un parell de mesos – que el vaig
veure, va passar per les meves mans i no sé ben bé com és que no es té, en tot cas demà al
matí preguntaré perquè això no s’ha fet arribar o on està, que segur que deu tenir un motiu, 
però en tot cas l’informe està fet, perquè jo fa un parell de mesos el vaig revisar, o sigui que no
acabo d’entendre quin és el motiu pel que no se us ha fet arribar i això és el que intentaré anar
a esbrinar demà, però jo recordo que a finals de gener el vaig fullejar.

En tot cas tot el tema del pla d’igualtat, doncs, ja explicat en quina situació estava i pel que fa a
la resta de preguntes quedaran contestades en el pròxim ple, ja que requereix de respostes
més tècniques que ara no disposem.

I acabem, doncs, aquí l’apartat de precs i preguntes. De l’últim ple no va quedar res pendent de
contestar i, per tant, no havent-hi més preguntes i no havent-hi més punts en l’ordre del dia,
donem per finalitzada aquesta sessió plenària, agraint a totes i a tots la vostra participació".

I no havent-hi més assumptes a tractar, el Sr. Alcalde aixeca la sessió a l’hora i el lloc indicats
al començament, de la qual s’estén aquesta acta, que signa l'alcalde amb mi, la secretària, que
certifico.

Transcripció de l'acta número 2021-0000003 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Alexandra Rodríguez Jiménez - DNI *** (SIG), Sergi

Pedret Llauradó - DNI *** (SIG) en data: 27/05/2021, 28/05/2021A
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SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
Actuacio Automatitzada Secretaria el dia 19/08/2021 a les 12:53:49


